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L.S., 

De redactie viert het bereiken van het honderdste nummer met een thema
nummer: schrijven over economie. 
Economie is bij uitstek een wetenschap die aanleiding geeft en aanzet tot 
schrijven. 
Wetenschappers, studenten, journalisten, mensen in het bedrijfsleven en 
bij de overheid, allen produceren vele zinnen gewijd aan de economie. 
Rostra liet drie heren over het thema filosoferen, vroeg wetenschappers 
hie rover hun mening te geven en dook in het archief voor haar eigen histo
rie. 
Deze laatste klus is verzorgd door Rostra's eigen archivaris Hans Koen
heim, die hiermee tevens afscheid neemt van Rostra. 
Marcel Michielson en Herman P. Kreulen hebbeThhet thema terstond uit
gevoerd en zullen dat als nieuwe redacteuren de komende periode ook blij
yen doen. 
Rest ons nog u te wijzen op de mogelijkheid hun voorbeeld te volgen, 
waarover meer op pag. 11. 
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Heeft een faculteitsblad nut? 
Na de Rostra Economica en de Rostra Economica Amstelodamensis verscheen in nrd~tlli~ 
maart 1970 de eerste Rostra. Het heropgerichte informatiebulletin voor de econo- : 
mische faculteit ontwikkelde zich voorspoedig. Vit een kwalitatief op laag peil 

. __ ._.staand blad met de omvang van vier velletj~.~.oI!JwikkeJde zich hetJaculteitsblad, ~ ... ---.----- . rm' 
zoals V dat nu in handen heeft. --
Bij Nummer 100, een mijlpaal in de geschiedenis van het blad, moet haar verleden 
maar eens nagegaan worden en de vraag gesteld of de uitgave van een faculteitsblad 
enige zin heeft. . 
Allereerst wordt de feitelijke ontwikke1ing van het blad geschetst. Vervolgens wor- rostra 

. '. - . 
den aan de hand van de statuten van Rostra, de gepubliceerde artikelen en de gang ' eConOmlCa · 
van zaken binnen de redactie twee vragen beantwoord. Worden de statuten van ',' · · · .. ··f · · ,:,::·,er:.:·"'·:)'· >"." .. , '. • • . 

Rostra zoals zij door de faculteitsraad geformuleerd zijn, goed nage1eeft en wegen ams e Q:\.:.;~,;:;.~~:~~~, 
de baten (het faculteitsblad) op tegen de kosten voor de faculteit (het faculteitskre
diet). 
Hopenlijk geeft het hie rna volgende verhaal de lezer enig inzicht in wat 'Rostra' 
voor de economische faculteit tot nog toe betekent heeft en kan hij/zij voor zichze1f 
de vraag beantwoorden of een faculteitsblad nut heeft. 

Rostra Economica (Amstelodamensis) 
In de inleiding heb ik gesproken over het facul
teitsblad nieuwe stij!. Het blad heeft voorgangers 
gekend. Het eerste faculteitsblad, Rostra Econo
mica, verscheenin mei 1953. In de redactie zaten 
toendertijd heren met voor U wellicht bekende 
namen, zoals Pais, eens hoogleraar aan deze facul
teit en ex-minister van onderwijs en wetrnschap
pen, Van Philips, momenteel hoogleraar Waarde 
en Winst aan onze faculteit en de heer Norde
mann, hoogleraar inrichtingsleer (accoutancy). 
Rostra Economica werd als een schriftje uitgege
yen, keurig gezet en had een inhoud die enerzijds 
studentikoos aandeed en anderzijds weer heel se
rieus was. De opmaak van het blad leek op die van 
het Amsterdamse studentenweekblad Propria 
Cures. 
Aanvankelijk werd het blad door de studievereni
ging, de SEF, uitgegeven. Zij vormde haar be
langrijkste aktiviteit. De exploitatie van Rostra 
Economica slokte echter een steeds groter deel 
van het SEF-budget op. 
Dit leidde tot meningsverschillen tussen de re
daktie van het faculteitsblad en het bestuur van 
de SEF. Omdat de SEF de financiele lasten van 
de exploitatie niet langer kon (wilde)dragen, 
werd besloten het blad in samenwerking met de 
VU uit te gaan geven. 
Januari 1965 werd Rostra Economica omgedoopt 
tot Rostra Economica Amstelodamensis. Lang 
heeft deze samenwerking niet geduurd. Rostra 
ging januari 1968 ten onder aan ruzie met de SEF 
en de VU. 

Rostra 
Nieuwe pogingen tot het opzetten van een facul
teitsblad werden ondernomen. In een brief van 6 
november 1969, gericht aan de voorzitter van het 
presidium van de universiteit, werd namens de 
vier geledingen in de faculteit om materiele (in 
het bijzonder finandele) medewerking gevraagd 
bij het uitgeven van een faculteitsblad. In deze 
briefwerd ondermeer gesproken over het infor
matieve karakter van het blad en over een plat
form waarop de verschillende groeperingen bin
nen de faculteit konden communiceren. Het ant
woord van het presidium was positief. 
Maart 1970 verscheen dan de eerste Rostra. Een 

blad met minder pretenties, met een minder pre
tentieuze naam en aanzienlijk afgeslankl 
In den beginne was er nauwelijks kopij voorhan
den. De eerste twintig nummers had de redaktie 
de grootste moeite om een viertal velletjes A4 te 
drukken. Het niveau van de artikelen was laag. 

De redacteuren trachtten met 'prikkelende arti
kelen' de lezers te boeien. Het geheel deed weder
om studentikoos aan. (b.v. vergadering in 'Hop
pe'). De aandacht werd speciaal op de faculteit ge
richt. In feite was het faculteitsblad nog steeds 
een verlengstuk van de SEF. Het gevolg van een 
en ander was dat nauweli;ks reacties op de inhoud 
van de artikelen ontvangen werd. Men betwi;fel
de of het blad wei enig nut had. De redactie zelf 

blad van de economische faculteit 
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Als U blijh schri j ven ( l ie hie, · 

onder) , doen wij dat ook . 

Rostra·Redacti e 
(iocd 

t-Iooq :lchlf:nd. 
Llevcr "let W n P10nger 

K DOOfln;, ,, 

I~ hl ' l IJI\ 'qc;I 'J Io; t''''' n\ 111l ;t:1I 1l ,II I lh\ 
.!\ II('<;~I ~""t·~;;I/l(1 Ie 5(hr.'l l)p('1l I I., ,)Il lv;','" 

if , ' . J,'( h h ' '' ., 

" II H'". \',,-1'" 

Oproepen en reakties in de eerste nummers van 
Rostra. 

formuleerde dit in nummer 20 aldus:'Wi; hoop
ten een blad te maken dat zi;n lezers zou bevallen, 
doch wij werkten in een luchtledig wat de wens en 

van die lezers betrof. Binnen een faculteit, waar 
bli;kens ervaringen zelfs de mededelingenru
briek 'economie' in 'Folia Civitatis' niet ofslecht 
gelezen wordt, maken wi; ons geen iIlusies! Des
ondanks hebben wi; met plezier aan ROSTRA 
gewerkti wi; wensen onze opvolgers vee I succes!' 

Hun opvolgers hadden inderdaad succes. Vanaf 
nummer 21 (november 1972) werd de opzet van 
het blad veranderd. De gezette tekst op mooi pa
pier werd vervangen door zelf geplakte en getikte 
tekst op goedkoop, grauw kringlooppapier. Voor 
het eerst werden fotc's afgedrukt en presenteer
den zich de eerste twee adverteerders, te weten: 
Raak (Drink Raak bi; elke sport) en boekhandel 
Brinkman (economen: onder een dak met uw 
instituut/collegezalen vindt u een grote sortering 
boeken op economisch gebied). 
Het blad werd steeds omvangri;ker. De werk
zaamheden van de redactie namen navenant toe. 
Waren er aanvankelijk drie iI vier redacteuren, op 
een gegeven ogenblik was hun aamal gegroeid tot 
zeven medewerkers. Spanningen binnen de re
dactie konden dan ook niet uitblijven. De vor
ming van een redactieteam op vrijwillige basis 
was trouwens altijd al een probleem. De gringe 
continuiteit van een team en de vereiste techni
sche en zakelijke kennis omtrent lay-out en finan
den maakten de exploitatie van een faculteitsblad 
(door studenten) altijd tot een hachelijke zaak. 
Verder waren er de nodige ruzies met de beheers
raad. Zij vatte haar taak zeer serieus op en leverde 
niet mis te verstane kritiek op de redactie, wan
neer deze van zi;n doelstellingen afweek. Een 
hoogleraar werd de samenwerking met de redac
tie zelfs te vee!. N aar aanleiding van een geschil 
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met be trekking tot ondertekenen van artikelen 
nam hij ontslag als lid van de raad. 
Afleveringen met een wisselende kwaliteit waren 
het gevolg. Al deze problemen tesamen leidde er
toe, dat besloten werd om nu maar eens een deug
delijk statuut voor de Rostra en de Raad van Be
heer op te stellen. 
In januari 1976 kwam zij tot stand. Leden van de 
Aktiegroep Ekonomen verdwenen uit de redak
tie. Hun aanwezigheid weerhie!d vele weten
schappelijk medewerkers om een artikel voor het 
blad te schrijven. In rustiger water gekomen ge
deide Rostra goed. De artikelen stroomden bin
nen. Hoewel het blad nog steeds 'links' te noe
men viel, werd zij een spreekbuis voor aile gele
dingen binnen de faculteit. 
De hie rna stijgende kwaliteit van het blad was 
verder vooral te danken aan het zeer lange redac
tielidmaatschap (2 ~ 3 jaar) van enige studenten. 
De redactie werd een geoliede machine. Zo wis
ten zij in drie jaar tijd de advertentieopbrengsten 
vanJ 5.5000,- tot bijnaJ 16.000,- te verhogen. 
Vanaf nummer 84 (februari 1981) werd de Rostra 
gezet en niet meer getypt. In deze vorm vindt U 
het blad nu bij U in de bus. Het laatste wapenfeit 
van de zojuist beschreven redactie was het weer 
in eigen beheer nemen van de verzending van het 
blad. In het kader van de algemene bezuinigingen 
had 'het Maagdenhuis' besloten de verzending 
van faculteitsbladen niet meer voor haar rekening 
te nemen. Mede op voorhand van de inspannin
gen van de redactie van Rostra werd er een alter
natieve regeling ontworpen, waarbij de facultei
ten (faculteitsbladen) de verzending van periodie
ken in eigen beheer nam. De kosten, die hiermee 
gemoeid waren (sterk gereduceerd in vergelijking 
tot de bedragen die voorheen aan de verzending 
werden besteed), werden door 'het Maagden
huis' gedragen. Vanafseptember 1981 (nummer 
89) werd Rostra door de redaktie bij de PTTaan
geleverd en verzonden onder de regeling 'Perio
dieken'. 
De huidige redactie plukt de vruchten van het ve
Ie door haar voorgangers verrichtte werk. 

Statuten 
Na dit historisch overzicht zullen wij aandacht 
besteden aan de organisatie van Rostra, zoals 
vastgelegd in haar statuten. Wat staat er in de sta
tuten? Zijn de daarin vastgestelde regelingen vol
doende om het blad goed te laten functioneren? 
Oftewel is de theorie, zoals vastgelegd in de statu
ten, in overeenstemming met de praktijk? 
In het voorgaande is al gememoreerd, dat de sta
tuten van Rostra in januari 1976 tot stand kwa· 
men. De nodige moeilijkheden binnen de redak
tie, tussen haar en de raad van beheer en tussen de 
redaktie en het bestuur van de faculteit dwongen 
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Door bezuinigingsproblemen leek het er in 1981 even 
op dal Rostra niel meer verstuurd kon wordm. De 
voorplaat van nr 85, maart 1981 illustreerl dit pro
bleem. 

de faculteitsraad tot een duidelijke formulering 
van de doelstellingen van het blad, de bevoc:gdhe
den en taken van haar organen, de manier waarop 
geschillen opgelost dienden te worden en de mid
delen waarover de Rostra kon beschikken. 
Puntsgewijs zullen wij de door de faculteitsraad 
aan de Rostra geformuleerde eisen nalopen. 

Doel 
Volgens de statuten van Rostra stelt het blad zich 
ten doe! de communicatie binnen de faculteit te 
bevorderen en een bijdrage te leveren aan de me
ningsvorming omtrent zaken, die van belang 
kunnen worden geacht voor de economische fa
culteit. 
Deze doelstellingen worden nagestreefd door het 
presenteren van nieuws en achtergrondinforrna
tie door de redact ie, waarbij gestreefd wordt naar 
een objectieve berichtgeving. Selectie en presen
tatie van nieuws geschiedt onafhankelijk van de 
mening van bestuursorganen, groeperingen en/
of andere personen. Dit houdt ondermeer in dat 
de redactie niet optreedt als spreekbuis van eni
gerlei orgaan of groep. Het principe van hOOf en 
wederhoor wordt zoveel mogelijk toegepast. 
Hoe is nu de praktijk? Werd de communicatie 
binnen de faculteit bevordert en werd er een bij
drage geleverd aan de meningsvorming omtrent 
zaken, die van belang kunnen worden geacht 

Dr. W.Driehuis als 

o· 
'De Stichting Economisch Onderzoek he41 de weg naar de redakciekamer weI gevonden. ' 
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voor de economische faculteit? Een analyse van 
de tot nog toe verschenen artike!en in de Rostra is 
hiervoor noodzakelijk. Daarom heb ik alle 99 tot 
nog toe verschenen Rostra's doorgenomen en 
hierop een personen· en zaken index aangelegd. 
De op deze .wijze verkregen ingang in de materie 
bracht gelukkig enige grote lijnen aan het licht. 

Soort artikelen 
In het algemeen kan gesteld worden, dat een be
langrijk dee I van dezelfde verstrekte informatie 
en problemen binnen de faculteit om de zovee! 
tijd terugkeren. Of om het in Sint-Nikolaasstijl te 
zeggen: mensen komen en mens en gaan, maar de 
faculteit blijft bestaan. 
Vervolgens de specificatie van de artikelen. Ros
tra is een faculteitsblad en dient als zodanig infor
matie te verschaffen over het te geven en gegeven 
onderwijs. Aan deze eis voldoet zij ten volle. Niet 
alleen heeft zij in de loop der tijd u~lgebreid infor
matie verstrekt over de ontwikkelingen in de 
propedeuse-, kandidaats- en doctoraalfase, tevens 
konden haar lezers in elke Rostra een verslag vin
den van de faculteitsraadvergaderingen. 
Daarnaast werd vee I aandacht besteed aan ont
wikkelingen in het onderwijs buiten de faculteit. 
Te noemen vallen o.a. verslagen uit de universi
teitsraad, de tweefasenstructuur en het middel
baar onderwijs. 
Een ander, zeer plezierig, onderdeel van de stu
die, de studiereizen, werden beschreven. Zo zijn 
er verslagen (meestal geschreven door studenten) 
van reizen naar China, Rusland, U.S.A., IJsland, 
Ceylon, Nigeria, Zweden en Belgic. 
De verschillende facultaire belangengroepen 
hebben altijd de mogelijkheid gehad om hun 
wensen en kritiek te spuien. De meest in het 
oogspringende gebeurtenis is de jaarlijks terug
kerende faculteitsraadverkiezingen. Maar ook 
tussentijds hebben de SEF, Aktiegroep Ekono
men, OBAS, Kring van Amsterdamse Economen 
en de ASV A dankbaar van de Rostra gebruik ge
maakt. Opvallend is dat vakgroepen (uitgezon
derd Economische Geschiedenis) de weg naar 
ons blad nog niet gevonden hebben. Als een arti
kel uit de vakgroepen komt dan worden zij door 
haar individuele leden geschreven en hebben zij 
be trekking op een bepaald onderwerp, dat niet 
met de studie op zichlvakgroep verband houdt. 
Het plaatsingsbureau voor economen en de 
Stichting voor Ekonomisch Onderzoek hebben 
de weg wei gevonden. Dit was niet in de laatste 
plaats te danken aan de activiteiten van redact ie
leden. 
Het technisch· en administratiefpersoneel is bij 
Rostra nog nooit aan bod gekomen. Ooit heeft 
een artikel over de kantinejuffrouw in het blad 
gestaan. 



Ongeveer de helft van de artikelen wordt door de 
redactieleden zelf geschreven. Het valt niet te 
ontkennen, dat zij bepaalde voorkeuren hebben. 
Afnemen van interviews is een geliefde bezig
heid. Er zijn drie categoriet!n personen die hier
voor in aanmerking komen, te weten: hooglera
ren, vooraanstaande politici die op de faculteit 
gestudeerd hebben en studentenvertegenwoordi- . 
gers. Ik beperk mij tot de eerste categorie. 
Om als hoogleraar in aanmerking tekomen voor 
een interview of beschrijving moet hij voldoen 
aan bepaalde vereisten: hij (helaas nog geen zij) 
komt, vertrekt of overlijdt. Dit geldt voor de 'ge
wone' hoogleraren. Daamaast is er nog een speci
ale categorie, n.l. de 'interessante' hoogleraren. 

Gelietkoosde onderwerpen waren ook het (ver
meende) wanbeleid of de onenigheid in het dage
lijks bestuur van de faculteit en de problemen bij 
de. benoeming van hoogleraren. 
Buiten de faculteit trok het bedrijfsleven en be
paalde bedrijfstakken de nodige aandacht. Vooral 
de gebeurtenissen bij grote bedrijven zoals Bijen
k~rf, Heineken, Stork-Werkspoor, IHC-Ver
schure, Philips en Vroom en Dreesmann werden 

--krl"tisch beschouwd. Aan de slechte g;i'ni van za
ken in de textiel, metaal, scheepsbouw en ooroe
rend goed werd eveneens aandacht besteed. 
Het hierboven beschrevene zou men 'de baten' 
kunnen noemen van het in Rostra geinvesteerde 
geld. 

U KENT DE NIEUWE HOOGLERAREN 

heer toe op een open sollicitatieprocedure. De re
dactie is voor het door haar gevoerde beleid ver
antwoording verschuldigd aan de raad van be
heer, zowel voor de redactionele als voor het fi

. nancit!le beleid. E~nmaal per jaar dient schrifte-
lijk financieel verslag aan de raad van beheer uit
gebracht te worden. 
De raad van beheer ziet toe op handhaving van 
het karakter van Rostra als informatiebron voor 
de faculteit en als comm;;n:icatiemiddel tussen de 
leden van de faculteitsgemeenschap. 
E~nmaal per jaar worden nieuwe redactieleden 
door de oude redactie voorgesteld aan de raad van 
beheer, waama zij tot benoerning overgaat. 
De raad streeft naar een toereikende financit!le 
basis en voldoende faciliteiten, ten einde de conti
nuiteit van Rostra te waarborgen. Tevens houdt 
zij toezicht op het financiele beheer van de redac
tie. De raad van beheer telt tenrninste vijf leden 
atkomstig uit de faculteitsgemeenschap. Zij wor
den benoemd door de faculteitsraad . De raad 
kiest een voorzitter uit zijn midden. Redactiele
den kunnen geen stemhebbend lid zijn van de 
raad van beheer. 

Redactieleden 
Wat voor mensen gaan in de redactie van een fa-

d ZI" . culteitsblad zitten? Wat motiveert hen? Wat zijn 
Prof. Dr. L. A. Ankum Prof. Dr. W. F. Duisenberg Prof. Drs. I. van er IPP hun kosten en baten? 

Introduktie. nieuwe hoog/eraren, een vaste 'rubriek' in Rostra. Rostra 7, december 1970. Het is moeilijk om op bovengestelde vragen een 
Het interessante zit hem in de bepaalde functie Aan objectieve berichtgeving van de kant van de antwoord te geven. Waarschijnlijk speelt een ele-
die zij vervullen. Enige voorbeeldenlnamen mo- redactie heeft het v66r de vasts telling van de sta- ment van uitdaging, onbekendheid, spanning en 
gen dit verduidelijke. De meest geinterviewde en tuten nogal eens geschort. Daarna slechts inci- plezier in schrijven een belangrijke rol. 
omstreden hoogleraren zijn A. Pais, A. Heertje dentee1, zoals in het geval 'porno-Dennis'. Echte 
en J. van den Doel, die alle drie bindingen met de problemen hieromtrent hebben zich de afgelopen 
politiek hebben en A.C.R. Dreesmann uit het be- jaren niet voorgedaan. 
drijfsleven. Verder blijken W. Driehuis, M. Ell- Na het vertrek van de Aktiegroep Ekonomen uit 
man, C. Goedhart, G .l. Lambooy en 1. van der de redactie was sprake van een onafhankelijk be-
Zijpp tot 'de interessanten' te behoren. De na- leid ten opzichte van de faculteit . 
men van prof. dr. P. Verburg en 1.H. van Stuij-
venberg komen eveneens veelvuldig in R05tra Li\Al ) ~T ~ OO,,·, ",~'''JE" M~~R D~ '< ........ 

voor. 
Allezende kwam ik tot de overtuiging, dat als je 
een goed inzicht wil krijgen in de banden tussen 
de P .v.d.A. en de faculteit je de Rostra er maar 
eens op na moet lezen. Naast interviews met de 
hierboven al genoemde P.v.d.A. corrifeeen be
schikt dit blad ook b. v. over interviews met 1. den 
Vijl en W. Duisenberg (ex-redacteur Rostra). 
De redactie schijnt een emotionele binding te 
hebben met de ontwikkelingen in de derde we
reid. De gebeurtenissen in Angola (oorlog), Chili 
(dictatuur), Vietnam (oorlog), Indonesie (gene
raalsbewind), Zuid-Afrika (rassenprobleem), 
China, India, Rhodesie, Suriname, Birma en 
Thailand werden aan de kaak gesteld. In eigen 
land is de herdenking van de Februaristaking een 
vast terugkerend item. 
Ais ooit nog iemand op de gedachte komt om de 
geschiedenis van de faculteit en haar gemeen
schap te schrijven dan kan hij/Zij eveneens bij het 
faculteitsblad terecht. Zo zijn er historische over
zichten van de faculteit, het faculteitsgebouw, het 
faculteitsblad, de SEF, en individuele gegevens 
over hoogleraren en ervaringen van studenten die 
aan onze faculteit studeerden. 
Dan nu enige bijzondere onderwerpen. De redac
tie heeft in de loop der tijd meerdere vrouwelijke 
redactieleden gekend die opkwamen voor de 
rechten van de vrouw binnen de vrouw-onvrien
delijke econorniestudie. Het meest sprekende 
voorbeeld hiervoor is de rubriek econoor, waarin 
elke maand door haar gesignaleerde misstanden 
naar voren werden gebracht. 

.----

'Vrouwen stappen uit 
groep van vrouwenstudies na zeer sexisties gedrag 
van enkele manne/ijke medestudenten . .' 

Cartoon Rostra 73, oktober 1979. 

Organen 
Het blad kent een redactie en een raad van be
heer. 
De redactie bestaat uit leden van de faculteitsge
meenschap. Redactieleden worden benoemd en 
ontslagen door de raad van beheer. Bij de sa
mens telling van de redactie ziet de raad van be-

Tot nummer 99 zijn in totaal 59 personen lid ge
weest van de redactie. Van de eerste redactie zijn 
nog twee personen werkzaam aan de faculteit, te 
weten prof. dr. 1.1. Klant en drs. 1.1. Meltzer. 
Waar de andere redactieleden G.J. Amesz, M.A. 
Baseliers-van Arnhem, J.A.M. Honout en H. 
Meijeraan) gebleven zijn is mij niet bekend. 
Velen kwamen in de Rostra via vrienden of vrien
dinnen, die al redactielid waren. Anderen hadden 
wei eens een artikel voor ons blad geschreven. 
Ook de SEF en Aktiegroep Ekonomen waren le
veranciers. Tenslotte kwam nog een deel binnen 
via de neutrale weg n.1. de open sollicitatie
procedure. 
Enige oud-redactieleden mogen niet onvermeld 
blijven. De wat dubieuze trots van de redactie is 
haar beroemdste redactielid, de huidige directeur 
van de Nederlandse Bank, dr. W.F. Duisenberg. 
Zover ik heb kunnen nagaan heeft hij maar zeer 
kort deel van de redactie uitgemaakt en heeft hij 
in die tijd nooit iets geschreven voor ons blad. Hij 
was zogezegd meer in naam dan actieflid van de 
redactie. 
Anderen, minder beroemd, brachten wei een zeer 
lange tijd in de redactie door. lohan Conijn en 
Adri Starn moe ten voor de eerste vijftig nummers 
genoemd worden. Noor de Bruin, Bert Brun
ninkhuis, Hans Soons en Mic van Wijk voor de 
laatste vijftig. Een speciale plaats in het geheel 
neemt Piet de Vrije in. Waarschijnlijk is hij dege
ne die het meest in Rostra geschreven heeft. Van 
nummer 41 tot 91 vinden wij artikelen van zijn 
hand in ons blad. De vele funkties binnen en bui
ten de faculteit, die hij in zijn studententijd be
kleed heeft (redactielid, lid van de faculteitsraad, 
studentenlid dagelijks bestuur faculteit, actieflid 
Aktiegroep Ekonomen en ASV A) leverden vee I 
stof voor artikelen. 
Een veel geli'oorde klacht is, dat Rostra 
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waarschijnlijk siechts een kleine groep van het fa
culteitspubliek bereikt. Zij zou te moeilijk ge
schreven zijn voor vele jongerejaarsstudenten. 
Deze cons tate ring is juist, maar ook de oorzaak is 
duidelijk. Redactieleden en andere auteurs heb
ben een bepaalde (economische) kennis van za
ken, die vele jongerejaarsstudenten (nog) niet be
zitten. Anderzijds mag van de schrijvers 'niet ver
wacht worden, dat zij hun artikelen op eerste
;aars-nivo schrijven. Daarom is het goed, dat er 
naast Rostra een eerstejaarskrant bestaat. 

Raad van Deheer 
Over de raad van beheer kunnen wij kort zijn. Zij 
functioneert zoals in de statu ten is vastgelegd. De 
redactie komt haar verplichtingen ten opzichte 
van haar na zoals in het reglement beschreven 
staat. Omgekeerd geldt hetzelfde. 

Geschillen 
Indien binnen de redactie geschillen zijn, die niet 
tot een oplossing gebracht kunnen worden, dan 
dienen deze in eerste instantie ter beslissing aan 
de raad van beheer te worden voorgelegd. 
Mochten niet-oplosbare geschillen tussen de re
dactie en de raad van beheer ontstaan, dan moe
ten deze aan de faculteitsraad ter beslissing voor
gelegd worden. Tot op heden heeft de redactie 
haar interne problemen (na de vaststelling der 
statuten) zelfkunnen oplossen. Onoplosbare ge
schillen tussen de raad van beheer en de redactie 
zijn na 1976 ook niet meer voorgekomen. 

Middelen 
De financiele middelen zijn afkomstig van een 
jaariijks door de faculteitsraad vast te stellen kre
diet en van de inkomsten uit advertenties. De 
raad van beheer stelt de door de redactie ontwor
pen begroting vast en dient deze in bij de facul
teitsraad. De redactie is verantwoordelijk voor 
het verwerven van advertenties. 
Professor Verburg schreef, in zijn functie van de
kaan van de faculteit, in een brief gedateerd 6 de
cember 1974, naar aanieiding van een verzoek om 
een subsidie vOor de uitgave van een extra Rostra: 
'Is het nu onredelijk ais ik meen een mijns inziens 
onjuiste ontwikkeling te constateren, dat ik daar
op de aandacht vestig op een moment, waarop de 
faculteitsraad - voor ons geheel onverwacht -
wordt geconfronteerd met een aanvraag voor een 
extra suppletie boven een reeds bestaand tekort? 
Is het onredelijk om bij deze extra besteding van 
ooze schaarse middelen op te roepen tot her
nieuwde bezinning, tot wat ik ook ten aanzien van 
een faculteitsblad een kosten-baten analyse zou 
willen noemen? Ik meen van niet.' 

Nu, acht jaar later, wil ik met mijn bescheiden 
economische kennis een poging wagen indertijd 
terecht gestelde vragen te beantwoorden. 
Het is de vraag of je bij de uitgave van een facul
teitsblad wei mag spreken van een werkelijke 
kosten-baten analyse, De afweging is subjectief. 
Afhankelijk van de vraag hoeveel waarde je aan 
het verschijnen van een periodiek als het onder
havige hecht zal een bepaald uitgetrokken bedrag 
terecht of ten onrechte besteed zijn. 
Ik kan wei een overzicht geven van de in de afge
lopen jaren door de faculteit uitgegeven bedragen 
(faculteitskrediet), de opbrengsten uit adverten
ties en de ontwikkelingen in druk- en overige 
kosten. 
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.Redaktie/olO /ebruari 1980. V.I.n.r. Jos Willenborg, Mic van Wy'k, Rob de Klerk, Noor de Bruin en Bert 
Brunninkhuis: stuwende krachten achter de ontwikkeling van Rostra. 
'Een speciale plaats neemt Piet de Vrije in' (Joto Ii.). 

Faculteitskrediet 
Zowel voor de ontwikkelingen in het faculteits
krediet, als in die der andere door ons onderschei
den categorieen geef ik een overzicht van de peri
ode 1973-1981. 

Tabel 1: faculteitskrediet 1973-1981 

jaar facu1teitskrediet' overschot' 
1973 2.815 -1.050 
1974 5.100 -1.917 
1975 8.400 -2.595 
1976 9.500 + 105 
1977 11.230 -730 
1978 17.048 -294 
1979 17.500 +4.504 
1980 17.500 + 1.161 
1981 17.500 -707 

, in guldens 
Bron:Jaarverslagen Rostra 

Slechts langzaam groeide het besef van het belang 
van het bezit van een goed faculteitsblad binnen 
de faculteit. De eerste redacties moesten met de 
faculteitsraad vechten om geld los te krijgen. De 
raad was echter niet van plan om de ambitieuze 
plannen van enige studenten bij voorbaat te ho
noreren. Het gevolg was, dat de redacteuren tot 
een kleiner aantal uitgaven per jaar van het blad 
(in 1974 slechts vij£) en tot inventief denken ge
dwongen werden. Kosten voor het uitgeven van 
Rostranummers werden naar een volgend boek
jaar overgeheveld en tussentijds werden extra 
subsidies aaogevraagd. In feite was tot 1979 spra
ke van een financieel tekort. 
Zoals tabel1 laat zien groeide het jaarlijks aan het 
faculteitsblad verstrekte krediet aanzienlijk. De 
verslechterende financiele positie van de rijks
overheid had ook zijn invloed op het vrij ter 
besteding uit te geven geld van de faculteit, uit 
welke pot het faculteitskrediet gefinancierd 
wordt. Het faculteitskrediet bleef na 1979 
constant. 
De redactie yond een andere weg om aan geld te 
komen n.1. meer adverteerders door een betere 
kwaliteit van het blad (onder andere door middel 
van zetten in plaats van typen van het blad en een 
agressieve verkooppolitiek). De hierdoor ver
hoogde opbrengsten uit advertenties werden in 
de daaropvolgende jaren opgeslokt door de hoge
re drukkosten bij een gelijkblijvend faculteits
krediet. 

In 1982 is het faculteitskrediet gelukkig weer ver
hoogd (nu tot/22.000,-) waardoor de continwteit 
van het blad in ieder geval voor dit jaar weer ge
waarborgd is. 

Advertentieopbrengsten 
Tabe12 geeft een overzicht van de advertentieop
brengsten. 
De voorgangers van Rostra, Rostra Economica 
en Rostra Economica Amsterlodamensis, hadden 
altijd al adverteerders. In de begintijd van Rostra 
ontbraken zij. Pas vanafnummer 21 (1973) dien
de adverteerders zich bescheiden aan. De limona
defabrikant Raak en boekhandel Brinkman wa
ren de eersten, die in ons blad reclame voor hun 
produkten maakten. Velen volgden. Eer5t be-' 
scheiden, maar na 1978 vrij massaal. De redactie 
werd zo ijverig met het verwerven van adverten
ties, dat op een gegeven ogenblik bijna het pro
bleem ontstond, dat zij meer advertenties aange
boder. kreeg dan dat zij kon plaatsen. 
De ontwikkelingen in de advertentietarieven zijn 
dan ook navenant geweest. Kostte een hele pagi
na in 1973/175,- en een halve /95,-, in 1982 wa
ren deze bedragen respectievelijk 370 en 300 gul
den. 
De sterkste stijging van de tarieven (20%) yond in 
1981 plaats. De redactie yond deze verhoging ge
rechtvaardigd, omdat vanaf die tijd het blad gezet 
werd. Per 1 januari 1982 zijn de bedragen weer 
met 10% verhoogd. 
Momenteel is het veel moeilijker om adverteer
ders bereid te vinden voor het plaatsen van een 
advertentie. De slechte economische situatie is 
hier debet aan. Landelijk was deze ontwikkeling 
al duidelijk te constateren aan de verlaagde adver
tentieopbrengsten van de dagbladen. Het effect 
heeft zich later ook bi; Rostra gemanifesteerd. 

Tabel 2: advertentieopbrengsten 1973-1981 
;aar opbrengst" 
1971 600 
1974 1.560 
1975 
1976 
1977 
1978 
1979 
1980 
1981 

3.657 
3.200 
2.806 
5.455 

12.050 
13.144 
15,950 

Bron: Jaarverslagen Rostra 
, in guldens 



Drukkosten 
Rostra is door de jaren heen gedrukt bij Drukke
rij Kaal, Nieuwe Herengracht 61 te Amsterdam. 
Wanneer ik de naam van deze drukker noem - de 
heer Kaal - is het niet in het minst voldoende aI
leen maar over drukkosten te praten. Het jaren
lange contact met de drukker heefteen haast per
soonlijke band tussen de e1kaar opvolgende re
dactiesen de drukkerij gecreeerd; een band die 
een continu'iteit in zich draagt. Daarbij vindt elke 
redactie voor alle initiatieven op het gebied van 
vormgeving en lay-out altijd een gewillig oor bij 
en een deskundig advies van het creatieve team 
van 'Kaal's printing house' . 
Onderstaande tabel geeft een overzicht van de 
ontwikkelingen in de drukkosten. 

Tabel 3: drukkosten 1973 - 1981 

jaar kosten' 

1973 5.573 
1974 4.151 
1975 10.245 
1976 11 .893 
1977 13.786 
1978 21.194 
1979 23.587 
1980 27.150 
1981 32.464 

'in guldens 
Bron: Jaarverslagen Rostra 

Het bedrag van f 5.573,-- werd in 1973 uitgege
yen aan druk- en bindkosten. Hierbij waren de 
kosten voor offset-typewerk nog niet inbegrepen. 
Secretaresses van de faculteit deden het type
werk. Na de nodige moeilijkheden over de be
schikbaarheid van typistes besloot de redactie om 
het typewerk zelf maar ter hand te nemen. 
De jaarlijkse stijging van de drukkosten per 
exemplaar varieerden tussen de vijf en vijftien 
procent. 
Vanaf nummer 84 (februari 1981) werd de tekst 
gezet en niet meer getypt. Het effect was een 
mooiere lay-out, en belangrijker, een betere lees
baarheid. Dezelfde hoeveelheid tekst waar eerst 
een he Ie bladzijde voor benodigd was kon nu op 
2/3 van de ruimte gedrukt worden. Het gevolg 
van het zetten was wei, dat de drukkosten sterk 
stegen. Daar stond een verhoogde opbrengst uit 
advertenties tegenover. De adverteerders be loon
den de k',Valiteitsverbetering van het blad. 
Overige kosten 

. De ontwikkeling in de kosten werden voor 90% 
bepaald door de ontwikkelingen in de druk
kosten. De overige kosten zijn altijd gering geble
yen. In 1973 wordt een bedrag van f 200,-- voor 
aanloopkosten uitgetrokken. Van dit bed rag wer
den een kleine tekentafel en tekenhaak, 'letter
press '-vellen (f 9,-- per stuk), enkele pennen, 

i inkt, schablonen, etc. gekClcht. 
Bij de toelichting op de overige kosten (f 121,30) 
in 1974 staat vermeld, dat dit bed rag onder ande
re uitgegeven werd aan fotokopieen van ingele
verde kopij en aan gemaakte reiskosten voor het 
afnemen van interviews. Een typemachine werd 
in 1975 aangeschaft. In dit zelfde jaar werd de 
derde-hands bandrecorder gerepareerd. 
De redactie besloot in 1976 een tekenaar in de 
arm te nemen, wat de uitgaven eveneens weer 
verhoogden. 
De grootste uitgave werd in 1980 gedaan. Een 
lay-outtafel werd aangeschaft. 
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UNIVERSITEIT VAN 
AMSTERDAM 

Theorie en praktijk 
Stemt de theorie, zoals deze in de statu ten van 
Rostra is vastgelegd, overeen met de dagelijkse 
gang van zaken? Het antwoord luidt positief. De 
statuten worden, met de nodige speelruimte, na
geleefd. Misschien, dat hierin een belangrijk dee I 
van de voorspoedige ontwikkeling van het blad 
gelegen is. Ais het er op aankomt krijgt de redac
tie niet de kans om van dit reglement afte wijken. 
De laatste zes jaar hebben zich geen ontwikkelin
gen voorgedaan die een fundamentele bijstelling 
van de statuten noodzakelijk maken. 

Kosten-baten analyse 
Wij keren terug naar het verzoek van Professor 
Verburg tot een hernieuwde bezinning. Ervan 
uitgaande, dat wij hier van een kosten-baten ana
lyse kunnen spreken, splitsen wij de vraag in twee 
delen op. Ten eerste: wat zijn de kosten en baten 
voor de faculteit? Ten tweede: wat zijn de kosten 
en baten voor de individuele redactieleden? 
De kosten voor de faculteit zijn in tien jaar tijd 
vanf 2.815,-- totf 22.000,-- gestegen. Ter finan
ciering van het blad wist de redactie de inkomsten 
nog eens extra te verhogen met opbrengsten uit 
advertenties. Bdroegen deze in 1973 slechts f 
600,--, in 1981 waren zij tot f 15.950,-- gestegen. 
Tegenover deze inkomsten stonden de uitgaven 
aan de druk- en overige kosten. De drukkosten 
namen toe vanf 5.573,-- totf 32.464,--, terwijl de 
overige kosten bescheiden bleven. 
Uitgaande van de kosten voor de faculteit moet 
men zich de vraag stellen wat voor het door haar 
ter beschikking gestelde krediet terug gekomen 
is. Voor de bijna 3000 guldens in 1973 kregen de 
leden van de faculteitsgemeenschap op onregel
matige tijden enige malen per jaar 4 A4 velletjes 
met studentikoze informatie in de bus. Het nut 
van een faculteitsblad werd betwijfeld. Nu kost 
het blad haar 22.000 guldens. Voor dit bedrag is 
de faculteit verzekerd van een goed verzorgd, 
kwalitatief op een redelijk peil staand faculteits
blad, dat acht maal per jaar verschijnt. 

De lezer moet, na het voorgaande gelezen te heb
ben, zelf maar beslissen of hijlzij dit geld goed 
besteed acht. Mocht de faculteitsgemeenschap 
het voor Rostra uitgetrokken bedrag te hoog vin
den, dan kunnen haar leden via de faculteitsraad 
het te verlenen bedrag volgend jaar verrninderen. 
Het is en blijfi een subjectieve zaak. 
Wat zijn de kosten en baten voor de individuele 
redactieleden? . 
Haar kosten zijn minstens een week per maand 
(welliswaar versnipperd) aan het blad werken en 
daarbij een continue betrokkenheid bij de gang 
van zaken. 
De hiertegenover staande baten wegen mijns in
ziens ruimschoots tegen de kosten op. Zij zijn 
velerlei. Het meest tastbare (en daarom voor niet
redactieleden het meest aansprekende) voordeel 
is een vrijstelling voor een bepaald yak of scriptie 
in de kandidaats- of doctoraal fase onder bepaalde 
voorwaarden. Een opmerking mijnerzijds lijkt 
hier op zijn plaats. Ais iemand met slechts dit 
voordeel in zijnlhaar achterhoofd in de redactie 
plaats neemt, dan zal hijlzij het daar niet lang uit
houden. 
Een ander, marginaal, voordeel is het in bezit 
krijgen van gerecenseerde boeken. 
Andere voordelen kunnen door anderen als na
dee I gezien worden, oftewel, je moet ervan hou
den. Je leert: vee I mensen kennen, een blad ma
ken, werken onder hoogspanning, hoe de facul
teit in elkaar zit, etc .. Automatisch verhoog je je 
kennis van de verschillende deelaspecten van de 
economie(studie) en ontdekt onderlinge verban
den. 
Het belangrijkste van het redactielidmaatschap is 
echter, dat je leert schrijven. Door het artikel 
heen heb ik geprobeerd aan te geven hoe deze 
pennevrucht tot stand is gekomen. Schrijven leer 
je alleen maar door te schrijven . 
Het nadeel van schrijven als redacteur is echter, 
dat je geen tijd hebt om een artikel weg te leggen, 
om het na een week nog eens over te lezen en dan 
te verbeteren. Dit artikel is daar zo'n typisch 
voorbeeld van. 
Dit is het laatste nummer van Rostra waaraan ik 
als redacteur heb meegewerkt. Als U aan mij 
vraagt of een faculteitsblad nut heeft, dan ant
woord ik volmondig: ja. Wi! een faculteitgemeen
schap goed kunnen functioneren, dan heeft zij 
een uitlaatklep nodig. Aan de economische facul
teit vervult Rostra, wat leaerlijk spreekgestoelte 
en wat meer in het algemeen sprekerstribune be
tekent, deze functie. 
Wat het redactielidmaatschap betreft kan ik ai
leen maar voor mijzelf spreken. Waarschijnlijk 
omschrijfik mijn gevoelens het best als ik zeg, dat 
ik in de afgelopen twee jaar, dat ik redacteur van 
dit blad geweest ben, op vele terreinen meer ge
leerd heb dan in zeven jaar economiestudie. 
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Wie schrijft, blijft 
Wetenschappelijk schrijven voor je brood 

De titel van dit verhaal is gekozen om aan te geven dat schrijven in v~el gevallen een 
bezigheid is waat'mee men langdurig 'naspeurbaar' blijft. Personen die zich met 
wetenschap in leven houden, willen vrijwel zeker hun gedachten op papier zetten, 
opdat de lezers kunnen nagaan dat de schrijver een vernieuwende grote stap op de 
weg naar de definitieve onthulling van 'de werkelijkheid' heeft gezet. Elke nieuwe 
stap moet worden vastgelegd, omdat er anders tijd verloren gaat met het herhalen 
van wat door anderen al genoeg is overdacht. Maar, zo zal men mij tegenwerpen, er 
wordt toch ook heel veel geschreven wat allanger ofkorter bekend was?! Natuurlijk 
is dat zo, omdat schrijven ook wordt gebruikt met andere bedoelingen, zoals het le
ren schrijven, of ook om in de publiciteitsrace mee te doen en daardoor naambe
kendheid te verwerven. Het schrijven door wetenschappers vervult inderdaad dik
wijls de rol van het middel tot publiciteit. 
De Redaktie van Rostra heeft mij gevraagd om eens iets te schrijven over 'het leren 
schrijven in de opleiding'. Daarbij gaat het dus niet zozeer om naambekendheid -
hoewel ook een student door zijn/haar schrifturen een 'blijvende indruk' kan ma
ken bij kollega's en docenten -, maar om het 'leerefTekt'. Ik wil daar een aantal op
merkingen over maken, zonder te streven naar een komplete handleiding voor het 
schrijven. 

Leert men al doende? 
Je hoort wei eens de stelling: 'Schrijven kun je of 
je kunt het niet' . Daarmee bedoelt de steller dat 
schrijven een aangeboren eigenschap is . Dat is 
zeer vermoedelijk onzin. Niemand wordt als 
schrijver geboren, maar het is natuurlijk niet on
aannemelijk dat de wijze, waarop men zich uit
drukt, iets te maken kan hebben met aanleg. 
Schrijven als kunst is niet door hard werken en 
het strikt toepassen van regels te leren. Dat neemt 
niet 'weg dat er ook nog weer grote verschillen tus
sen 'grote schrijvers' kunnen zijn. 
Voor ons doel gaat het te ver om op het verschijn
sel 'schrijven als kunst' in te gaan. Dat kan ik niet 
en dat zal ook niet in de bedoeling van de redaktie 
van Rostra hebben gelegen. In de wetenschap, en 
dus ook in de opleidingsfase, gaat het natuurlijk 
niet om het 'kunstzinnige' aspekt dat aan de 
schriftelijke uitdrukking van gedachten is ver
bonden. De bedoeling van mensen die zich met 
wetenschap bezig houden is in de eerste plaats om 
zich door middel van het geschrevene te mengen 
in de kommunikatie met elkaar. Dat kan door. 
zich bezig te houden met de opbouw van abstrak
te gedachten - we noemen dat dikwi jls theoretise
ren -, of ook door het maken van een geordend 
verslag van een onderzoek naar (e::n deel van) de 
werkelijkheid - we noemen dat empirisch onder
zoek. Soms geven wetenschappers ook wei aileen 
de gedachten van anderen weer, ofze gebruiken 
de resultaten van onderzoeken van anderen. Niet 
altijd is dat een zinloze bezigheid, omdat het or
delijk vergelijken van denk- en onderzoeksresul
taten een bijdrage kan leveren aan het zetten van 
een volgende stap in de reis van een vakgebied 
naar 'het volmaakte' . Meestal blijkt achteraf dat 
de stap heel klein is geweest. Zelfs zoiets als 'de 
theorie van Keynes' blijkt niet op een geweldige 
omwenteling van gedachtenvorming te zijn geba
seerd. Achteraf gezien was Keynes, naast vele an
deren, degene die de vorderingen het best heeft 
verwoord en geordend. Wetenschappelijke vor
deringen komen zelden of nooit van slechts een 
persoon. 
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Het schrijven is een van de belangrijkste midde
len om elkaar mede te delen hoe ver men is met de 
beoefening van de wetenschap. Men moet dat in
strument kunnen beheersen. 

Taal en woordgebruik 
Wetenschappelijke kommunikatie gebeurt door 
mid del van taal, van woorden in een samenhang. 
Het kennen van woorden in een bepaalde bet eke
nis is kenmerkend voor een vakgebied. Zo wordt 
het begrip 'schaarste' door ekonomen anders ge
hanteerd dan door leken op dit terrein . Een disci
pline is een taalsysteem en een denksysteem. Stu
dent en worden 'gehersenspoeld' door hun oplei
ding, zodat zij als een Pavlov-hond reageren op 
een betekenis van een woord. In de ekonomie zijn 
woorden zoals 'schaarste ', 'kosten ' en 'winst' vak 
wetenschappeli jke instrumenten, waarmee dus 
ook 'de werkelijkheid ' in geschriften weergege
ven wordt zoals de discipline in een stelsel van af
spraken - de geaksepteerde theorie - dat heeft 'ge
kodificeerd'. Door het schrijven van werkstuk
ken, skripties en proefschriften bewijst de stu
dent het 'meesterschap ' . 
Zoals de studenten dQor middel van schrijven 
(moeten)aantonen dat ze in staat zijn het 
taalinstrumentarium van een discipline Ie be
heersen, zo zal ook de keuze van onderwerpen 
kunnen aantonen of men het vakgebied inhoude
lijk beheerst. 

Er zit wat denigrerends in de bovengemaakte op
merkingen. Want met het aanduiden van scho
ling door het woord 'hersenspoeling' wordt na
tuurlijk ook bedoeld dat er een 'uitdovende' wer
king op de kreativiteit mogelijk is. Ik heb dat ook 
zo bedoeld . Maar tegelijkertijd be doe I ik ook dat 
je, door dit effekt van het scholingsproces bewust 
te maken, woorden en taal kunt manipuleren in 
een kreatief proces. Juist door begrippen denk
systemen kritisch te analyseren - zoals de kenner 
dat doet met wijn - !oont men zijn begrip voor 
theorie en taal. 

Het leren schrijven op onze fakulteit 
Voor de studenten begint het probleem meestal 
pas bij de fase waarin men 'papers' moet schrij
ven. Deze werkstukken moeten vooral dienen om 
de studenten te leren schrijven op het terrein van 
de ekonomische wetenschappen. Ze dienen daar
toe reeds in voldoende mate het taalsysteem te be
heersen, waardoor een juist gebruik kan worden 
gemaakt van het theoretische apparaat van de 
ekonomie. In feite is de onderwerp-keuze van se
kundaire betekenis, maar niet onbelangrijk . Van 
het onderwerp hangt ook af op welke wijze het 
kandidaatswerkstuk wordt opgezet. Is het onder
werp theoretisch van aard, dan zal de aanpak an
ders zijn dan in het geval van een 'konkrete' stu
die. De schrijver dient te beseffen dat opzet en 
taalgebruik beide instrumenten zijn voor het 
overdragen van gedachten en onderzoeksresulta
ten. 
Naar mijn mening zou de student er bij zijn ge
baat als de training voor het schrijven vee I inten
siever zou worden . Eigenlijk zou de student voor 
elke kursus, reeks hoorkolleges of werkcollege, 
een paper moeten schrijven . In de eerste fase van 
de studie met een opgedrongen onderwerp en 
met een opgedrongen tijdslimiet - bijvoorbeeld 
twee weken. De omvang van deze werkstukken 
zou kle in kunnen zijn (bijvoorbeeld vijfpagina's), 
omdat juist het leren schrijven ook inhoudt dat je 
het resultaat van een denkproces kort en over
zichtelijk kunt presenteren. Een voordeel van een 
grotere zelfwerkzaamheid door het schrijven is 
een grot ere betrokkenheid bij de studie. Er wordt 
daardoor een versterking van de opleiding be
reikt, die zeker nodig zal zijn binnen de nieuwe 
struktuur van de studie. De vernieuwde opzet 
daarvan houdt namelijk zonder twijfel in dat men 
in een kortere tijd als wetenschapper moet 'rij
pen'. Het schrijven van wetenschappelijke beto
gen is daarbij zeker ecnvan de allerbeste instru-

menten. Prof. Dr. J .G . Lambooy 



Een aangetekend schrijven 
Het fakulteitsjargon kent sinds enige jaren de term nul-auteur, een vondst van de 
Commissie voor Wetenschapsbeoefening (CWB). 
Dit predikaat kent de CWB toe aan stafleden die over een reeks van jaren geen of na-

-genoeg geen wetenschappeIijke publikaties' ve-rzofgen. De benamirtgnul-auteur is 
dus misieidend. 
Misschien schrijven nul-auteurs weI meer dan hun kollega stafleden. Maar hun 
geesteskinderen verschijnen niet in erkende vaktijdschriften of zijn te bescheiden 
om in boekvorm te worden uitgegeven. De onderzoeksoutput wordt gemeten aan 
publikaties. 
Want onderwijsmateriaal en vertrouwenlijke rapporten -eveneens vruchten van 
wetenschappelijke arbeid- onttrekken zich aan een beoordeling door het weten
schappelijke forum. N aast misleidend is de term nul-auteur lelijk door innerlijke te
genspraak, een auteur is per definitie een maker of schepper van iets . 

Gele kaart 
Intussen heeft de nul-auteur het veld moeten rui
men voor een soortgenoot, de beneden-norm-au
leur. De fakulteitsraad heeft namelijk onlangs het 
bestuur gernachtigd bepaalde maatregelen te ne~ . 
men om de onderzoeks output te verhogen. Be
langrijk onderdeel daarvan is het per aangeteken
de briefwaarschuwen van stafleden die over een 
reeks van vijf jaren gemiddeld minder dan 0,7 
rnaal per jaar publiceren. Na deze eerste 'gele 
kaart' krijgen zij nog vier jaar om de norm te ha
len. Lukt dat niet dan kan het bestWlr een weten
schappelijk medewerker voordragen voor ont
slag. 'Wegens ongeschiktheid enlof onbekwaam
heid voor de verdere vervulling van zijn betrek
king, .. .' zoals het Ambtenarenreglement luidt. 
Hoogleraren lopen dit risiko niet: zij worden be
boet met een verhoogde onderwijslast. 

Braakliggend terrein 
De genoemde rnaatregel staat niet op zichzelf. Al 
jaren is de fakulteit doende het onderzoeksbeleid 
meer inhoud te geven. 
Achtergrond daarvan is ontevredenheid met de 
eigen onderzoeksprestaties. Aanvankelijk gold 
dat vooral de aard van het onderzoek en niet zo
zeer het ontbreken van individuele prestaties. Zo 
stelde de CWB in 1974 dat er weliswaar heel wat 
individueel onderzoek werd gedaan maar dat er 
meer gekoordineerd gewerkt moet worden. Daar
mee zou de fakuleit zich een goede naam moeten ' 
verwerven op een van de braakliggende onder
zoeksterreinen. De CWB vatte destijds zelf de 
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koe bij de horens door een hoorzitting te organi
sereno Het resultaat was de start van drie onder
zoekswerkgroepen waaraan meerdere vakgroe
pen deelnamen. Onderzoekbeleid moet vooral 
bestaan uit stimuleren en koordineren, meende 
de CWB. Latere initiatieven zoals het uitgeven 
van research-memoranda en economische mono
grafieen zijn daar voorbeelden van. 
Ik waag me niet aan een oordeel in hoeverre het 
verianglijstje van de CWB uit 1974 gerealiseerd 
is. Heeft ae fakulteit een vooraanstaande plaats 
verworven op een destijds braakliggend terrein? 
De lezer(-es) oordele zelf. Den Haag heeft intus- · 
sen de fakkel van de CWB overgenomen: onder
zoeksruimte wordt deels afhankelijk van de zoge· 
naamde voorwaardelijke financiering . Stafleden 
zullen -al dan niet van harte- een deel van hun tijd 
aaJl onderzoeksproiekten moeten besteden. 
Formatieverdeling 
Een van de obstakels voor onderzoeksbeleid is dat 
de onderwijslast doorslaggevend is bij de verde
ling van formatieplaatsen over de vakgroepen. 
Sinds kort mag echter een vakature aileen ver
vuld worden als voor het aspirant-lid een konkre
te onderzoekstaak geformuleerd is. De nieuwe 
maatregelen rond de beneden-norm-auteurs kun
nen eveneens enig efTekt op de formatieverdeling 
hebben. De hoogleraar die langdurig te weinig 
publiceert krijgt immers een hogere onder
wijslast. Op papier komt zijn vakgroep dan te 
ruim in de jas te zitten. Maar dat heeft praktisch 
pas gevolgen wanneer er vakatures ontstaan en 

AANTEKENEN 

herbezet kunnen worden. Zolang zware bezuini
gingsbuien boven de universiteit blijven hangen 
zal de formatieverdeling dus nog wei onderzoeks
ongevoelig-blijven. 
Het is vooral de bened<:.n-norm-auteur die nu in 
de schijnwerpers staat. Daarmee ben ik weer te
rug bij het onderwerp uit het begin van mijn bij
drage: de publikatienorm. 

Publikatienorm 
De CWB gaat er van uit dat een staflid een publi
katie per jaar verricht. Maar de hoge onderwijs
last knabbelt ongeveer dertig procent van de be
schikbare onderzoekstijd af. Daarom is de norm 
op 0.7 publikatie per jaar gesteld. Van de 
tijdschrift-artikelen tellen aileen de 'harde' pub li
katies mee. De CWB heeft een lijst met tijdschrif
ten die aan de nodige kwaliteitseisen voldoen. Op 
dit moment zijn er zeventien, waaronder ESB, 
De Economist en het MAB. 
Hoeveel stafleden hebben over de afgelopen vijf 
jaar de norm niet gehaald? Ruim dertig procent. 
Schrikbarend? Nee, 'veelbetekenend' volgens de 
CWB, want de berekeningen zijn nog niet vol
maakt. Met part-timers is bijvoorbeeld geen reke
ning gehouden evenals met wetenschappelijke 
ambtenaren die geen onderzoekstaak hebben. 
Bovendien moet de norm bijgesteld worden. Nu 
telt elke publikatie nog even zwaar. Proefschrif
ten zouden bijvoorbeeld binnenkort een grotere 
wegingsfaktor kunnen krijgen. Lastig is dat met 
omvangrijk 'onderhanden werk' geen rekening 
kon worden gehouden. 
Vandaar dat een staflid dat in 1982 promoveerde 
tussen de stapel gelukwensen van vakgenoten een 
aangetekend schrijven van het bestuur aantrof. 
Beneden de norm in de periode 1977-1981 en nog 
vier jaar om de norm te halen! Zoiets draagt niet 
bij aan de arbeidsvreugde. 

Buitenkansje 
Het bestuur heeft intussen een flink aantal van 
dergelijke 'gele kaarten' uitgedeeld. Ik kan die 
voortvarendheid wei waarderen. Een gewaar
schuwd medewerker telt immers voor twee; een 
buitenkansje in bezuinigingstijd! 

AD 
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Genulhannes 
Er is mij gevraagd iets te schrijven over scriptie
leed hoewel de afgelopen jaargangen van Folia Ci
vitatis al genoeg huilstof over dat onderwerp heb
ben geboden. Het is waar, niemand blijkt op de 
hoogte van de in Folia geplaatste mededelingen. 
Het blad wordt dus kennelijk slecht gelezen. Fo
lia tracht nu ook abonnees buiten de universitaire 
wereld aan te trekken. Wie weet is daar een lezer 
bij, dat zou aardig zijn. 
Scriptieleed is er ook aan onze faculteit. Is er trou
wens altijd al geweest. Ik herinner mij zo onge
veer het slechtste werkstuk dat wij ooit hebben 
nagekeken. 'V~~r Yolande' stond er op de om
slag. Zoiets zou in deze dagen niet meer kunnen. 
Feministen zouden ongetwijfeld slechts hebben 
gedoogd dat een zo slecht verhaal aan een 
manspersoon werd opgedragen. 
Correctoren worden herhaaldelijk met slechte 
werkstukken geconfronteerd. Slechte papers 
hebben wei het voordeel dat zij het vermoeden 
van originaliteit vestigen. Het bewijzen van pla
giaat is nu eenmaal altijd een moeilijke zaak. Ik 
zal nooit mijn collega Piet Uitermark vergeten, 
die een werkstuk kreeg voorgelegd, mompelde 
zoiets als eens eerder te hebben gezien, opstond 
en van een plank een obscure dissertatie uit de ja
ren dertig greep, waaruit het verhaal inderdaad 
letterlijk was overgeschreven. Echt plagiaat kan 
natuurlijk niet worden geduld. Ik herinner mij 
nog de drift van onze toenmalige Belgische lector 
Dr. van Broekhoven als hem een geval van over
schrijven - hij noemde dat afschrijven - werd voor
gelegd. De Minister moest zo een student maar 
suspenderen vond hij. 
Meestal worden subtielere vormen van plagiaat 
waargenomen zoals het verzuim voldoende voet
noten te plaatsen. Ik vecht ook altijd tegen ver
keerde voetnoten. Ik denk wei eens na over de 
straf om zondaars tegen citeerregels te verplich-' 
ten een aantal verkeerd aangehaalde publikaties 
uit een bibliotheek te laten halen, maar het is zo 
zielig voor de familie als zo een man vermist 
raakt . 

. Een groot probleem is ook dat menigeen zelfs na 
het doorlopen van het VWO de taal van zijn of 
haar moeder nog niet beheerst. Ik adviseer altijd 

om teksten eerst door moeder of door vriendin of ' 
vriend te laten lezen en ze dan nog eens te her
schrijven. 
Professionele hulpverlening op dit vlak is ook 
denkbaar. In Frankrijk is er een bureau met de 
veelzeggende naam 'S.O.S. Manuscrits' dat er 
zich mee bezig houdt. (Th. Gandillot, La c1ini
que de l'ecriture, Le Monde Dimanche 7 juni 
1981, biz. V.) 'S .O.S . Manuscrits' beschikt over 
een boutique in Parijs, waar iedere aspirant
auteur met problemen kan binnenstappen. Voor 
de som van een tweehonderd gulden kan men een 
boek laten doorlichten enkrijgt dan van een aan
tal meelezers vakkundig commentaar. In aile sta
dia van een concept kan de auteur zijn tekst laten 
begeleiden. Er zijn tachtig medewerkers, geen 
academici want 'Ies universitaires ne savent pas 
ecrire', maar jounalisten, literatoren e.d. Eventu
eellevert het bureau complete teksten. Oat IS dik
wijls nodig bij 'ingenieurs, die nu eenmaal de 
schrijfstijl van kikvorsmannen' hebben. Over de 
schrijfstijl van economen wordt gelukkig niet ge
rept. Het bureau lOrgt ook voor vertalen, typen 
e.d. 
Waarom geen soort 'S.O.S. Manuscrits' gesticht 
aan onze faculteit? Ik maak mij sterk dat als er 
eenmaal een doeltreffende organisatie is ge-

Econornische bladen 
Niet zo lang geleden was het gebruikelijk dat tij
dens een van de eerste colleges macro een gratis 
proefnummertje ESB uitgedeeld werd. Dit ge
beurde in de hoop dat de student naast een goede 
krant, De Telegraaf of lo, ook enige achtergron
den van de dagelijkse gebeurtenissen lOU gaan le
zen. Met een aantrekkelijke studentenkorting 
wordt een blad geleverd dat elke week op de deur
mat ligt en naast veel informatie ook boekenkast
vulling geeft. Later in de studie wordt nog het 
maandschrift voor de politieke economie en de 
Nederlandse Economist aanbevolen maar daar 
blijft het voor mij tot nu toe bij. 
Een klein onderzoekje naar wat er nog meer te 
krijgen is op het gebied van de economische bla
den werd beperkt tot een bezoek aan de biblio
theek van de Jodenbreestraat. Wat daar aan bla
den te vinden is, is zeer veelzijdig. Een poging om 
al deze bladen op te sommen zou een extra num
mer van Rostra kunnen vullen en blijft me de we
gens geldgebrek achterwege. Ga zelf maar in de 
bibliotheek kijken. Zelfs het aantal is niet te ge-
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ven. Dit is ook niet van belang omdat elke hoop ze 
allemaal te kunnen lezen al bij voorbaat moet 
worden opgegeven. 
Waar ik mij toe wil heperken is een globale inde
ling, het bekende in een vakje plaatsen, van de 
bladen. Het grootste deel van de bladen heeft een 
zeer specifieke inhoud varierend van monetaire 
theorie tot accountancy, management theorie, 
bedrijfsinformatica, etc., etc. Deze bladen heb
ben slechts met elkaar gemeen dat een bepaald 
vakgebied besproken wordt. De leesbaarheid is 
zeer wisselend, van nul tot zeer goed, dit natuur
lijk afhankelijk van je interesse; toch geen stof die 
je tijdens een gezellig verjaardagsfeestje met oom 
Piet bespreekt als antwoord op de eeuwige vraag 
wat economie eigenlijk inhoudt en of je ook les 
van Heertje hebt. Wei nuttig zijn deze bladen op 
een heel ander terrein. Op het moment dat papers 
en scripties moe ten worden geproduceerd blijken 
het bijlOnder handige, zeer actuele, bronnen van 
informatie met veelliteratuurverwijzingen. 
De interessantste bladen zijn degene, die met veel 

creeerd, de belangeloze medewerking van een 
aantal ouderejaarsstudenten of gepensioneerde of 
werkloze afgestudeerden zou kunnen worden in
geroepen. De begeleiding die thans door wet en
schappelijke medewerkers kan worden gegeven 
is nu eenmaal beperkt, zal in de toekomst steeds 
meer onder druk komen te staan en kan bezwaar- . 
Iijk worden uitgestrekt tot het bijbrengen van al
gemene vaardigheden zoals taalbeheersing. 
Maar er is meer. In een onlangs uitgebracht rap
port wordt door onze faculteit een groot deel van' 
baar eigen docentenkorps weinig vleiend uitge
maakt voor 'nul-auteur'. Ging het om een enke
ling dan kon inderdaad zonder bezwaar de schuld 
bij die enkeling worden gezocht, het gaat echter 
om forse delen van het korps. De faculteit blijkt 
zichzelf dus zonder scrupules een brevet van on
vermogen tot het aanstellen van behoorlijke do
centen uit te reiken en zelf zonder gewetensbe
zwaar te constateren dat zij niet in staat is een kli
maat te scheppen waarbinnen ieder schrijft. Oat 
is dom genoeg. Het zou natuurlijk wei heel erg 
ongeloofwaardig overkomen als de faculteit bo
vendien de schrijfbegeleiding van haar student en 
vooral in handen liet van mensen waarvan zij zelf 
vindt dat ze nog geen pen kunnen vasthouden. 
Een 'S.O.S. Facultes moet miss chien een nog ho
gere prioriteit hebben dan een 'S.O.S. Manus
crits' . 

J .} . Meltzer 

plaatjes en in relle kleuren de wereldellende voor 
onze voeten werpen. Om te beginnen heb je aan 
ESB een goede voor de Nederlandse economi
sche misere, misschien niet erg kleurig maar ze
ker zeer gevarieerd en gevuld door Neerlandsgro
te economen. Voor de ware sensatie moet je toch 
naar de engelstalige bladen. The Economist, Eu
romoney en Fortune geven veel plaatjes, grafie
ken en cijfers die op zeer leesbare manier samen
gebracht worden. Het doel van deze bladen is 
waarschijnlijk ook anders dan van de echte vak
bladen en een reele vergelijking is dan ook zeer 
moeilijk te maken. Maar het oog wil ook wat en 
borrelpraat moet ergens vandaan komen. Het is 
dus aanbevelenswaardig voor een beginnend eco
noom om naast de theorie ook de dagelijkse ge
beurtenissen op de voet te volgen. En dit niet ai
leen via de krant, al dan niet voorzien van vee I 
spectaculair vuurwerk. Een aardige bijkomstig
heid is dat bijna aile economische bladen aanzien
lijke studentenkortingen geven. 

H.P.K. 



Schrijven met een projektgroep 
Sinds 1975 organiseert de vakgroep recht pro
jektgroepen waarmee kandidaatsstudenten aan 
hun werkstukverplichting kunnen voldoen. Pro
jektonderwijs is in de roerige jaren zestig een slo- . 
gan geweest. De essentie ervan is dat in plaats van 
kursorisch--onderwijs (waarvan het pTogramma 
vast staat) probleemgericht onderwijs wordt ge
gevenj de deelnemers geven zelf vorm aan het on
derwijs en het leerproces vindt plaats door het 
werken aan de oplossing van een zelf gesteld pro
bleem. 

Wil zo'n projekt slagen dan moe ten de deelne
mers twee vaardigheden hebben die het kursori
sche onderwijs niet vraagt. Ze moe ten kunnen sa
menwerken en kunnen schrijven. De laatste jaren 
nemen studenten eerder aan de projekten dee I om 
te (leren) schrijven dan om te leren samenwerken, 
maar ook zo'n groep - voor wie het historische 
ideaal van demokratische besluitvorming ver
bleekt is - moet samenwerken, voordat ze aan 
schrijven toekomen. Projektdeelnemers plegen 
daar geen ervaring mee ~_.?ebben en de harde 

leerschool van de praktijk in te moeten: geen sa
menwerking, geen werkstuk. Het is maar goed 
dat tot nu toe projektdeelnemers·elkaars enthou
siasme bewonderd hebben. 

De werkgroep houdt tnssentijdse evaluaties. De
ze vinden meestal plaats op een drama tisch mo
ment, op het moment dat samenwerking moei
zaam verkregen .blijkt te moeten worden, wordt 
men gekonfronteerd met een minstens even zwa
re opgave: schrijven. Men begint zich dan be
zorgd afte vragen of men in staat zal zijn de ver
worven kennis en inzichten om te zetten in een 
werkstuk, met andere woorden of men zou kun
nen schrijven (samen). 

Vooral het scherp formuleren van de probleem
stelling blijkt men moeilijk te vinden. De besluit
vorming daarover is altijd traag. Men blijkt be
hept met een onstuitbaar verlangen de beslissing 
aan de begeleidende docent over te laten. Dat is 
fout: het zou het onderwijs kursorisch maken. 
Juist op dit punt zeg~en de deelnemers achteraf 

Ieder jaar wordt bij 
ons op de faculteit 
veel geschreven: pa
pers, referaten, scrip
ties etc. Vervolgens 
verdwijnen de meeste 
in een lao 
Doodzonde. 
Maak van je werkstuk 
een artikel zodat een 
breder publiek kennis 
kan nemen van je 
geestelijk product. 
De deur van kamer 
1339 staat voor ieder
een open. 

Open deuren intrappen mag! 

veel te hebben geleerd, en dat bij een later 
werkstuk goed te kunnen gebruiken. Ze zeggen er 
wei vaak bij dat ze hun tweede werkstuk aileen 
willen schrijven om het ook eens helemaal naar 
eigen inzicht te kunnen doen. 

Het aardige van een projektgroep is dat het hele 
denkproces dat voorafgaat aan het formuleren 
van de probleemstelling en aan het opzetten van 
een betoog, hardop moet plaats vinden en bedis
kussieerd moet worden. Voor wie een onervaren 
schrijver is, blijkt dat erg leerzaam. Projekt
deelnemers zeggen vaak meer geleerd te hebben 
dan aileen samenwerken en een werkstuk op zet
ten. Ze noemen bijvoorbeeld ook het omgaan met 
bibliotheken en andere informatiebrpnnen, het 
leren werken met 'wetenschappelijke twijfel', het 
inzicht dat vakken elkaar overlappen, de voorde
len van specialisatie, leren vergaderen en leren 
omgaan met kritiek op eige~ werk. 

Ondanks gezwoeg en bezorgdheid blijken stu 
denten na afloop tevreden over zo'n projekt. Als 
docent zie ik ook voordelen aan een dergelijk pro
jekt. Het is een efficiente manier om werkstukken 
te begeleiden (15 tegelijk) en plezierig ook. Het 
gaat immers om een aktueel onderwerp met maat
schappelijke betekenis, dat door anderen niet 
(voldoende) is bestudeerd. Ik durf(nog) niet voor 
te stellen aile studenten aan een projekt te laten 
deelnemen. Een projekt eist nogal wat. Nodig is 
een geschikt onderwerp. Dat moet behalve aktu
eel, maatschappelijk van be lang en onvoldoende 
bestudeerd ook nog voor ekonomie studenten re
levant zijn. Daarbij moet het voldoende omvang
rijk zijn om met een groep te bestuderen en toch 
ook niet te moeilijk. Een projekt eist ook nogal 
wat van de studenten. Of een projekt ook met 
minder gemotiveerde studenten zou gaan, be
twijfel ik, al moet ik er bij zeggen dat ik niet uit er
varing spreek: het enthousiasme rees in de groe
pen waar ik mee gewerkt heb de pan uit. 

Guda Oly 
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Drie heren die schrijven 
Economie is een papieren wetenschap, een die grotendeels in gedrukte vorm wordt 
geconsumeerd. Kranten, opiniebladen, wetenschappelijke publicaties en boeken 
worden gebruikt om mensen kennis te laten nemen van bepaalde (geselecteerde) fei
ten en bovendien benut om een mening, theorie of ideologie te verkondigen. De 
vraag werpt zich op in welke mate van deze media gebruik wordt gemaakt om de ge
noemde doelen te bereiken.Rostra bracht daarom drie heren bijeen die niet aileen 
een de~l van het geschrevene consumeren, maar ook produceren. 

In alfabetische volgorde: de heer C. Calje, 'lid 
van de economische redaktie van het NRC
Handelsblad met een nadruk op internationaal 
economische zaken'. J. Klant, 'een oude man van 
67 jaar'. Voordat hij bij onze Universiteit kwam 
was de heer Klant werkzaam bij een bank, waar 
hij redakteur was van het door die bank uitgege
yen kwartaalblad. Tenslotte de heer F. Nypels, 
'23 jaar in de journalistiek, begonnen als stads
verslaggever, vervolgens sportverslaggever, 
daarna socia Ie economie bij het blad Haagse Post, 
toen chef van de stadsredaktie bij het Haarlems 
Dagblad en sinds twee jaar hoofdredakteur van 
dit blad'. 
Voor Rostra waren aanwezig Adriaan Dor
resteijn die de taak op zich had genomen de 
spreektijd zo eerlijk mogelijk te verde len en on
dergetekenden. Vooraf opgestelde vragen en stel
lingen dienden om, indien noodzakelijk, de heren 
tot discussie aan te zetten. Ons interesseerde het 
waarom wetenschappers en journalisten schrij
yen. Maar allereerst werd gesteld dat de journa
list de aangewezen verbindingsschakel is tussen 
wetenschap en maatschappij. 
N: 'Ik vind niet dat de journalist de aangewezen 
verbindingsschakel is, maar zoals de media we
reid in etkaar zit, is het een van de eerste taken van 
de journalist om als verbindingsschakel op te tre
den. Ik kan me ook voorstellen dat talloze weten
schappers net zo goed hun stukjes kwijt kunnen. 
Waarom schrijven journalisten? Ik denk dat ik 
een heel simpel antwoord kan geven. Omdat ze 
het leuk vinden. En als ze pas een tijd in het yak 
zitten komt er ook nog een ideologie achter.' 

C: 'Ik ben het met Nypels eens dat het zelfs een 
belangrijke taak is van het wetenschappelijk be
drijfzelf om de resultaten ook begrijpelijk te ma
ken voor wat dan heet leken. De journalist kan 
daar best behulpzaam mee zijn,' (Sommige eco
nomen hebben zelfs journalisten nodig bleek la
ter in de discussie). 
De soms uitdagend geformuleerde stellingen 
wier pen vrij snel hun vruchten af. Klant tekent 
meteen bezwaar aan tegen bepaalde formulerin
gen. Hij vindt dat de discussie zich moet concen
treren op de economie, een bijzonder soort we
tenschap volgens hem. Deze houdt zichzelj na
melijk bezig met de maatschappij. 
K: 'Ik dacht dus niet dat je moet spreken van ver
bindingsschakels tussen wetenschap enerzijds en 
een soort maatschappij met deuren er in waar je 
door moet zien.te komen'. En uitgaande van de 
doelstelling van een krant, informatie verschaf
fen, dan is het, (nog steeds) volgens Klant, ook de 
plicht van de journalist om dat te doen. Waarop 
hij zijn betoog in een soms college-achtige stijl 
voortzet. 

Economen-journalisten 
K: 'Maar er is nog iets anders. Behalve dat econo
men streven naar vergroting van en verspreiding 
van die kennis hebben ze ook de bedoeling, ook al 
zetten ze nog zo'n mooi gezicht, de maatschap
pij te veranderen. Adam Smith schreef over hoe 
de maatschappij behoort te zijn ingericht. En een 
van de bekendste journalisten die de economen 
heeft voorgebracht was Keynes. Die he eft een ge
deelte van z'n inkomen verworven door het plaat-

De twee gesprekspartners van buiten de jaculteil: F. Nypels (links) en C. Calje. 
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sen van heel dure artikelen in internationale kran
ten'. 
C: 'Marx ook natuurlijk'. 
K: 'Marx ook. Marx was ook journalist. Er is een 
heel nauwe verbondenheid'. 

Komt bij het schrijven voor een groot publiek de 
wetenschappelijke objectiviteit in het gedrang? 

K : 'Laten we beginnen een misverstand op te hef
fen. Ik denk dat de relatie van de econoom tot de 
feiten vrijwel dezelfde is als die van de journalist 
tot de feiten.AIs ik het heb over de subjectiviteit 
van de wetenschap, dan bedoel ik daarmee, en dat 
geldt zelfs voor de natuurwetenschap, dat je uit
gaat van bepaalde speculatieve ideeen en denk
beelden, die gevolgen hebben voor de vorm van 
de theorie. Maar dat wi! niet zeggen dat dat de 
vrijheid geeft om te beweren wat je goed gelegen 
komt. Nee, in de wetenschap srellen we ons, wat 
ik dan pleeg te noemen, het empirisch weten
schappelijk ideaal. Aileen mijn opvatting is dat 
die objectiviteit nooit volkomen te verwezeniij
ken is. En dat vind ik ook voor de krant. De krant 
moet in de eerste plaats de mensen informatie 
verschaffen omtrent wat er gebeurt. Maar infor
matie betreft altijd een selectie die ondermeer 
wordt bepaald door belangstellingsgebieden. De 
feiten, informatie verschaffen ongeacht het leuk 
is of niet, ik vind dat dat een soort heilig ideaal 
moet zijn.' 
Primeur 
C: 'Ik ben het er mee eens dat de houding van de 
journalist ten opzichte van de feiten heel sterk 
overeenkomt met die van de wetenschapper. 
Maar er is tin groot verschil. Een belangrijk deel 
van de activiteiten van de journalist is ook gericht 
op het bijhouden vannieuws, berichten eerder 
hebben dan je concurrent. Zonder dat hij daarbij 
tijd heeft voor verklaringen. Of nou het nieuws 
het inzicht in het functioneren van de maatschap
pij vergroot is te betwijfelen'. 
N: 'Waarom dan die primeur?' (Elke lettergreep 
benadrukkend, een spreekwijze die hij nog meer
malen zal hanteren.) 
C: 'Toch om het allerlaatste gegeven, de aller
laatste feiten te kunnen melden.' 
N: 'Terwijl je weet dat het verwarrend op de lezer 
overkomt?!' 
K: 'Is er dan niet nog iets? Ik lees ook in de krant 
commentaren, kritieken en beschouwingen bij
voorbeeld over de begroting. Wat is de bedoeling 
daarvan? 
C: 'Dat is de andere kant van de medaille. Je pro
been dan de feiten naar jouw inzicht in de juiste 
context te zetten. J e probeert de mensen duidelijk 
te maken wat er aan de hand is.' 
K: 'Precies!' 
N: 'Dat ben ik toch niet met je eens. Commentaar 
is de mening van de krant.' 
K: 'Waarom geeft de krant commentaar?' 



N: 'Ik heb niet gemerkt dat de mensen daar geen 
prijs op stellen.' 
K: 'Nee, maar de lezer wi! zich een mening vor
men en U denkt ik heb de goede mening.' 
N: 'Zo presenteer ik dat niet. Hij moet in eerste 
instantie uit de feiten die in de krant worden neer
gelegd z'n eigen mening kunnen vormen. Krijg je 
een beschouwing, een analyse over de Miljoenen
nota, dan zal daar een subjectieve mening in slui
pen. Daar heb ik op zichzelf ook geen bezwaar te
gen.' 

Het plan Schouten 
A: 'We zouden'deconclusie kunnen trekken, dat 
journalisten en wetenschappers een zelfde positie 
ten opzichte van feiten hebben, waarbij je dan een 
afweging moet maken tussen aan de ene kant je 
idealen en aan de andere kant de feiten.' 
K: 'Ik vind van weI. En ik zie ook wei het verschil. 
Je zou kunnen zeggen dat de kraht meer overeen
komst vertoont met de geschiedschrijver dan met 
de maker van theorien. De krant is er niet op uit 
om met het beschrijven van de feiten een theorie 
te bewijzen. Iemand die wet ens chap beoefend 
ontwikkelt theorien, filosofien omtrent de we
reid. En die kunnen ook wei invloed hebben op 
journalisten. ' 
C: 'Ik denk dat een recent voorbeeld het boek van 
Wanninski over de supply-side is. Uiteindelijk is 
dat een journalist van de Wall Street Journal. 
Heeft een boek geschreven, maar heeft op die ma
nier toch het economische denken beInvlQed.' 
N: 'Dat hebben wij dus ook gedaan met het plan 
Schouten. We hebben er zo voor gezorgd dat uit
eindelijk in Nederland toch over het plan wordt 
gepraat . En ik vind wei dat we op die manier er in 
geslaagd zijn om een alternatief in discussie te 
brengen. Of je het er nou mee eens bent is ;:en 
tweede.' 

Keynes en God, kip of ei 
De discussie gaat vervolgens over de wetenschap
per die zijn ideeen en bevindingen (Klant: idea
len) kwijt wil in de pers. Op deze manier wi! hij de 
mensen van zijn gelijk overtuigen. Calje vraagt 
zich af of het werk dat onder andere hij aflevert, 
volledig aan de wetenschappers voorbij gaat: 

C: 'In hoeverre worden wetenschappers bein
vloed door journalisten? Is uit de journalistiek 
een stukje wetenschappelijke vernieuwing tot 
stand gekomen?' 

Klant is natuurlijk de aangewezen persoon in het 
gezelschap om te antwoorden. Hij reageert ook 
prompt met de voor een wetenschapper typeren
de opmerking: 'Dat is iets voor nader onderzoek.' 
Waarna hij zijn verhaal in zijn bekende stijl voon 
zet. 

K: 'Kijk, vooral het gedrag van economen, de een 
wat meer dan de ander, wordt wei beinvloed door 
overwegingen omtrent publiciteit. Er wordt wei 
geschreven: Keynes is dood. Dat is een mooie zin. 
Omdat er ook een hele discussie is geweest van 
God is dood. Door die retoriek bewogen wordt 
dit dan geschteven. Maar waarop wordt dit geba
seerd?' 

Volgens Calje speelt hier toch het vraagstuk van 
de kip en het ei. Zijn de economen met deze dis
cussie over Keynes begonnen en hebben de jour-

J.J. Klant: ' ... een serie artikelen 'Economie voor Jan Terlouw' ... ' 

nalisten het overgenomen of is het andersom ge
gaan? Klant denkt dat het als voigt in z'n werk 
gaat. 

K: 'J ournalisten hebben hier en daar wat opge
vangen, ze hebben wat gelezen en als ze dan een 
artikel schrijven_waarin staat dat Keynes heeft af
gedaan dan bedoelen ze: ze zeggen dat Keynes 
heeft afgedaan. Het zal niet zijn uitvinding zijn. 
Ik ken geen artikelen van journalisten waarin 
staat dat op die en die gronden Keynes dood is.' 

Wederom het plan Schouten 
Overigens is het volgens Klant wei zo dat de keu
ze van het onderwerp van onderzoek wordt beIn
vloed door wat leeft in de samenleving. In zoverre 
kan er dus gesproken worden van indirekte be"in
vloeding, want wat leeft in de samenleving komt 
tot uitdrukking in de krant. De .discussie spitste 
zich hierna wederom toe op het plan-Schouten. 
Nypels 5 van mening dat de gebundelde publi
catie van een twaalftal interviews met economen 
(waaronder Schouten) en de aandacht van de pers 
voor dit boekje wei degelijk invloed heeft gehad. 

N: 'De discussie over het plan is in ieder geval 
hierdoor aangezwengeld. Er waren drie heren 
voor het plan-Schouten en de rest was tegen. In 
tussen hebben we kunnen merken dat naar aanlei
ding van de Miljoemmnota drie heren die toen 
mordicus tegen waren, stukken hebben geschre
yen waarin ze zich bekeren tot het plan.' 
C: 'Ik denk dat ook de economische ontwikkelin
gen hierbij een rol hebben gespeeld.' 

Adriaan Dorrestelj'n, Rostra's eigen Jaap van Mee
keren 

K: 'Het is natuurlijk waar, een discussie ontwik
keld zich. En het zijn niet aileen de kranten waar
door die economen in aanraking komen met het 
plan Schouten, maar ook bij de discussies in de 
SER. Ais U het nou had over de gewone man, een 
kamerlid, dan zou ik het eerder aanvaarden dan 
wanneer U het he eft over drie economen die zijn 
omgeklapt. Komt dat door de krant?' 

Ook de drie heren zijn in de verwarring die heerst 
over de vraag of Schouten zelf al dan niet zou heb
ben ingetrokken ten prooi gevallen. Calje meent 
van wei, Nypels niet, waarbij het woordje waar
schl}'nlijk, door Schouten in een artikel gebruikt, 
een grote rol speelt. . 

K : 'Ik zeg meestal tegen studenten dat je altijd dat 
woordje moet toevoegen.' 
N: 'J a, want dan kan je nog altijd twee kanten op.' 
K: 'J a, dat is zo.' 
N: 'Dus heeft hij het niet ingetrokken.' (Enigzins 
triomferend de aanwezigen aankijkend.) 

Opinies of gevoelens 
Het plan Schouten is uitgebreid in de kranten 
besproken. En zo zijn er meer economische on
derwerpen die in de kranten aan bod komen. Bij 
de ene krant is echter meer ruimte ter beschik
king voor economie dan een andere. Heeft het 
Haarlems Dagblad vier redactionele pagina's 
waar al het buitenlandse, binnenlandse en dus 
ook economische nieuws kwijt moet, het NRC
Handelsblad heeft elke dag apart een aantal pagi
na's economische berichtgeving, terwijl ook re
gelmatig op de opiniepagina artikelen van econo
men staan. Behalve het verschil in ruimte tussen 
verschillende kranten is er ook een verschil in 
aanpak: 

N: 'J e merkt toch hoe de dingen verschillend wor
den opgepakt. De Telegraafzit op de Korteweg
lijn, dus op de Friedman-lijn. Andere kranten zit
ten op de Schouten-Hjn. En dat merk je ook aan de 
manier waarop ze de stukken behandelen. De Te
legraaf zet in de kop: top van financien .... Kijk de 
NRC vind ik prima, daar kan ik alles uithalen van 
wat ik nodig en nuttig vind.' 
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c: 'Dat ligt ook aan de verdeling binnen de redak
tie.' 
N: 'Ja, en dat is dus bij de Telegraaf niet ZOo De 
Telegraaf opent gewoon met een flitsende op
merking van de top van financien en dan is er 
weer een sfeertje gekweekt.' 
C: 'In die sfeer vind ik de Telegraafmeer een opi
nieblad dan meeste andere kranten.' 

- -_oK: 'Opinies Ktiil fe het nauwelijks noemen. Ze 
wekken gevoelens op.' 

Na deze opmerking zakte de heer Klant gnuivend 
achterover, zich echter plotseling realiserend dat 
hij nog niet had geantwoord op de beginvraag 
waarom wetenschappers schrijven. 

K: 'Het is hetzelfde als bij de journalist. Omdat ze 
het niet laten kunnen. Maar wat een grote rol 
speelt bij de mensen bij de verspreiding van hun 
denken is dat geheirnzinnige beg rip waarheid. Ze 
denken: kijk zo zit het, dat wil ik laten zien. Dat is 
natuurlijk een waarheid als een koe h~.' 

Populair schrijven 
Bij de verspreiding van theorieen, idealen, is het 
altijd belangrijk te letten op tot wie je je rieht. 
Verschillende doelgroepen betekent ook dat je 
verschillende schrijfstijlen hanteert. Of door aan
passing van de schrijfstijl bepaalde wetenschap
pelijke grenzen worden overschreden was een 
vraagstuk waar Klant ook nog op terug wilde ko
men. 

K: 'Ik pro beer nooit concessies te doen. Ik ben na
melijk van mening dat economie eigenlijk erg 
eenvoudig is en dat je dat ook kunt uiteenzetten 
aan de mensen. Ja, je moet natuurlijk wei bepaal
de eisen stellen aan begripsvermogen en be
langstelling. Maar ik ben er een tegenstander van 
om maar een beetje populair te doen ofte bedoe
zelen. Kijk, we hebben het nu aldoor over idea
len. Iedereen weet dat hij wei eens faalt. Maar we 
hebben allemaal bepaalde idealen die we trachten 
te verwezenlijken en die zijn ook herkenbaar in 
datgene wat we doen. Ais ik het nu heb over hoe je 
moet trachten te schrijven, dan heb ik het over 
een ideaal. Dan ben ik hevig teleurgesteld als ie
mand me dan zegt dat het niet duidelijk was.' 
C: 'Er zijn conflicterende idealen geloof ik. Je 
hebt aan de ene kant het ideaal van volledige in
formatie en aan de andere kant ook het ideaal dat 
je een compact verhaal moet leveren. Dus je wil 
een verhaal dilt en gelezen wordt en zo volledig 
mogelijk is. Dat is vaak conflicterend.' (Een pro
bleem dat ook Rostra-redacteuren niet onbekend 
is). 
A: 'Jij schudt nee (tegen Nypels). Je kent het plo
bleem, of .. .' 
K: 'Hij schudt berustend het hoofd.' (smakelijk 
lachend) 0 

N: 'Ik vind het verschrikkelijk om te moeten 
constateren dat verhalen te lang worden, maar ik 
vind dat niet erg. Ik vind dat het zo geschreven 
moet zijn dat iemand het ook van a tot z leest. Dan 
vind ik het eerder het falen van de journalist dat 
hij een lang verhaal niet interessant kan houden. 
Ais je het namelijk interessant houdt dan wordt 
het best gelezen. 

Conflicten 
Nypels gaat hierna in op de discussies die hij als 
hoofdredakteur moet voeren om een lang artikel 
in de krant te krijgen. Ais argument tegen wordt 
dan aangevoerd dat het niet wordt gelezen. 
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De discussie in volle gang 

N: 'Ik tart ze om te bewijzen dat het niet wordt ge
lezen. Maar als je al van te voren uit gaat van het 
feit dat het niet gelezen wordt omdat het ongezien 
te lang is ... Dat hebben ze tegen ons ook heel dik
wijls gezegd bij de Haagse Post. Dan zegt zo'n 
eindredakteur Illeteen: dat is ongezien te lang. 
Hupsakee, maak maar over. Dat gebeurt!' 
C: 'Hoe beter een stuk geschreven is, hoe langer 
het ook kan zijn.' 
N: 'Dingen die niet goed geschreven zijn moet je 
dan wei kort houden.' 
K: 'Sommige dingen zijn goed geschreven ormiar 
ze kort zijn. Het is een prikkel om zo compact mo
gelijk je duidelijk te maken.' 
N: 'J a, maar ik zal een voorbeeld geven. Ais ik 
met Flip de Kam, dat is dan de wetenschappelijke 
kant van het duo (Nypels en De Kam hebben sa
men een aantal boeken geschreven. In hun laatste 
werd het plan-Schouten publiek gemaakt) stuk
ken zit te schrijven, dan hebben wij onze conflic
ten met name over het feit dat hij iets in een ali
nea zet terwijl ik vind dat je daar minstens vijf of 
zes alinea's bij moet zetten om die ene alinea te 
verduidelijken. In die ene alinea van De Kam 
staat wei precies alles wat gezegd moet worden, 
maar ik blijfzeggen dat de doelgroep die ik verte
genwoordig daar niet genoeg aan heeft. Die moet 
nog een verhaal er bij hebben. Over die ene zin . 
die er staat. Daar hebben wij altlfd conflict en over 
(heftig artieulerend bij de herinnering). Soms 
twee, drie uur dat we geen letter uit de machine 
krijgen. Want hij vindt dat dom werk om dat alle
maal nog eens uit te leggen. En ik vind dat het 
moet.' 
K: 'Ik vind dat U daar gelijk in heeft. Dat vind ik 
ook het bezwaar van art ike len die door vaklui zijn 
geschreven. Dat ze niet duidelijk zijn. Dat ze al
lerlei begrippen gebruiken waar ze dagelijks mee 
om gaan en zieh niet meer kunnen voorstellen dat 
een ander daar moeite mee heeft.' 

Klant's schrijvende coUega's 
Ook Klant kan mooeilijk schrijven. Dit volgens 
Adriaan Dorresteijn die een artikel van hem in de 
NRC heeft gelezen (anderhalve pagina over Key
nes). Ook de in de zelfde krant verschenen artike
len van de hand van Bomhoff had hij bekeken, 

welke hij omschrijft als 'korter, maar niet helder
der'. Waarop Klant in een hartelijk lachen uit
barst. 

C: 'Omdat het ook geen economie is natuurlijk.' 
K: 'Dat is bluf. Bomhoffis bluf.' 

Waarna de namen van een aantal Nederlandse 
economen (Wolfson, Pen) over tafel gaan van wie 
men vindt dat zij uitstekend schrijven. Aan Klant 
de vraag hoe het journalistieke werk onder vakge
noten wordt gewaardeerd. 

K: 'Ik ken iemand die maakt een onderscheidt 
tussen z'n publicaties in de krant en zijn weten
schappelijke artikelen of boeken. Die onderte
kent hij dan ook verschillend. De een met zijn 
voornaam er bij, de ander niet. Dat vind ik fout. 
Tot wie je je ook rieht, je bent dezelfde man, je 
hebt dezelfde denkbeelden. Mensen doen altijd 
zo plechtig als ze het over wetenschap hebben. Ik 
heb zelf een beetje sceptische denkbeelden om
trent de mate waarin economen in staat zijn hun 
idealen te verwezenlijken, dus ik heb dat he le
maal niet. Maar hoe staan de vakgenoten er tegen
over? Nou die staan er verschillend tegenover. Ie
mand als Marshall bijvoorbeeld yond dat je be
grijpelijk moest zijn voor iedereen. En er zijn er 
die zeggen: als we onder elkaar zijn dan moeten 
we het erg ingewikkeld en onduidelijk maken. 
Dat vind ik voor een groot gedeelte show, ge
wiehtigheid. Ik vind niet dat er een scheiding 
mag bestaan tussen je opvattingen omtrent de we
tens chap als je je uitsluitend tot vakgenoten rieht 
of als je je ook tot anderen richt.' 
C: 'Ik denk ook wei eens (pratend over econome
tristen) schrijven jullie nou eens een mooi, duide
lijk, kort stuk. Dan zal daar wei uit blijken of je 
wat van economie snapt. En Schouten bijvoor
beeld, ik noem nu maar even zijn naam hOOf, de 
man kan in het algemeen geen duidelijk stukken 
schrijven. Ik weet niet ofik dit moet zeggen hoor, 
anders wordt het opgeschreven .. .' 
N: (staccato)'Ja, dat komt in dat blad. Alles wat je 
zegt komt er ip. Dat is helemaal niet erg.' 
C: 'In discussies blijkt echter dat hij weldegelijk 
alles op een rijtje heeft. Maar helder opschrijven 
is er niet bij.' 



N : 'Schouten heeft gewoon een journalist nodig 
om z'n ideeen te verduidelijken.' 
K: 'Ik heb weI eens de stelling verkondigd, ik 
weet niet of die houdbaar is hoor, dat ten Morden 
van de grote rivieren de economen beter schrtj'ven 
dan ten zuiden. Het is aanzienlijk verbeterd hoor. 
Maar ik vind dat mensen als Hennipman, Heert
je, Pen of Goedhart allemaal goed schrijven. 
Schouten en andere mens en wt Tilburg die strui
kelen voortdurend over hun zinnen en hun ge
dachten. 

Uit het voorgaande woordt geconcludeerd dat 
het niet noodzakelijk is de wetenschap geweld 
aan te doen, als je als wetenschapper naast vakge
noten ook het 'grote publiek'tracht te bereiken. 
De heren kunnen zich hiermee wei verenigen. 
Als echter wordt geopperd dat de wetenschapper 
het bereiken van het grote publiek maar aan de 
journalist moet over laten, omdat hij dat niet voor 
zijn verantwoording kan nemen, wil Klant toch 
een kanttekening plaatsen: 
K : 'Die journalist is het vaak, of soms, niet eens 
met het denkbeeld dat ik wil overbrengen. Hij 
kan als criticus fungeren . Het gaat altijd om idea
len en doeleinden die nooit volledig bereikt wor
den.' 

tend als econoom. Als je voorstelt dat je op weten
schappelijke gronden twee miljard moet bezwni
gen, dan kan je er best aan toevoegen: en op mijn 
politieke gronden zou ik dat als voigt invullen. 
Waarom niet?' 
C: 'Maar ik denk toch dat je ook als econoom, af
gezien van je politieke overtuiging, wat kan zeg
gen over het gebied waarop bezuinigd moet wor
den.' 
K: 'Nee hoor, dat zou ik niet kunnen. Dat zou Ik 
als econoom niet kunnen.' 

In tegenstelling tot Calje vindt Nypels dus dat het 
de taak is van de politiek te beslissen over dit soort 
vraagstukken. De politiek is volgens hem immers 
de hoedster van al die mensen die geen verdedi
gingslinie hebben. Klant kan zich hiermee weI 
verenigen, maar ... 

K: ' .. .ik ben het er aan de andere kant mee eens 
dat als je zoiets beweert in een krant, je dan ook 
met je politieke billen bloot moet .' 

Lunchen met de president van D~ B 
Pratend over de financieel-economische pers 
wordt gesteld dat er zo weinig analyses en kriti
sche beschouwingen in te vinden zijn. Het 
gesprek spitst zich toe op de positie van de presi-

, ... Schouten heeft gewoon een journalist nodig om ' ... lunchen met de president van DNB, zover heb 
zijn ideeiin te verduideilj'ken .. . ' ik het nog nier geschopr .. . ' 

Politicus of econoom? 
Toch weet Calje een wetenschapper te vinden, 
die moeilijkheden heeft met het bereiken van het 
grote publiek. 
Hij doe It hier op Wolfson die zowel in ESB als in 
Het Parool het plan Schouten becommentarieer
de. In feite het zelfde verhaal, aileen anders ver
woord. 
C: 'In allebei de verhalen schreefhij dat als er be
lastingverlaging moet komen er ook extra bezui
nigingen moeten plaatsvinden. En die vulde hij 
niet in.' 
N: 'Omdat dat een politiek issue is. Het lijkt mij 
niet dat hij die bezuinigingen hoeft in te vullen.' 
C: 'Ja, maar het is een economische afweging, 
niet een politieke, om een goede bezuiniging door 
te voeren. En als Wolfson zegt dat er toch enkele 
miljarden extra bezuinigd moet worden, dan 
vind ik dat een beetje gemakkelijk, die moet hij 
invullen naar mijn idee.' (Wat hij desgevraagd 
ook doet, NRC 16-10-'82) 
N : 'Ik ben het daar volstrekt mee oneens. Men is 
het er zo onder hand wei over eens dat er bezui
nigd moet worden. Laat het in godsnaam aan de 
politici over de keuze van de bezuinigingen te 
doen.' 
K: 'Als Wolfson in de krant schrijft dan denk ik 
dat hij moet schrijven als Wolfson en niet uitslui-

dent van DNB. Klant vraagt zich verwondert af 
waarom deze persoon in onze samenleving een 
verheven funktie heeft die niet wordt bekriti
see rd. Ook de status van de journalist speelt hier
bij een rol. Calje schat deze niet bijster hoog in, 
waardoor bepaalde bronnen minder toegankelijk 
voor hem worden. Aansluitend hierop stelt Klant 
een subtiele vraag. 
K: 'Wie van jullie heeft wei eens een lunch met de 
president van DNB gehad?' 
N : 'Nou nee, die heb ik dus nooit gehad. Niet met 
Zijlstra. Ook niet met de huidige president'. 
Klant knikt hierbij begrijpend. Calje stelt dat een 
lunch met de president niet gebruikelijk is. 
C: 'De president van DNB houdt vier keer per 
jaar een informele bijeenkomst met de pers. En 
verder wat betreft Duisenberg, geloof ik dat hij 
vrij toegankelijk is. Maar ik kan hem niet even's 
ochtends opbellen. Zo simpel ligt dat niet.' En 
sprekend over een IMF-conferentie in Toronto 
waar Duisenberg ook aanwezig was : ' .. . nou dan 
ga je met die man koffie drinken. Lunchen, zover 
heb ik her nog nier geschopt. ' 

Bedrijfseconomie 
Ais er over economie wordt gesproken heeft men 
het meestal over algemene economie. De bedrijfs-

economie en de bedrijfseconomen komen nauwe
lijks aan bod. De vraag werpt zich op of ook uit 
die hoek vermeldingswaardige ideeen zijn te no
teren over de huidige economische crisis. 
C: 'Ik denk dat je op dit moment een zekere rivi
val ziet van de bedrijfsjournalistiek. Ook bij ons 
op de krant kan je dat mer ken. Met de economi
sche crisis waar we nu in zitten is het hele onder
nemingswezen in een ander -daglicht komen te 
staan. Tien jaar geleden was de ondernemer ie
mand die het geld wt je zak klopte, nu, en ik char
geer, is het de persoon waarop je moet bouwen. 
Dat vindt ook zijn weers lag in de journalistiek. Je 
stuurt eens iemand naar een onderneming om 
met zo een man te praten.' 
N : 'Maar dan spreek je dus niet met een bedrijfse
conoom. Die hebben de animal spirit niet. Die is 
aanwezig bij de ondernemer die om welke reden 
dan ook plotseling weer een gaatje ziet.' 
C: 'Een ander punt is dat algemene economen 
vaak de neiging hebben zich tot de filosofen van 
deze tijd op te werpen. Bedrijfseconomen zijn 
vaak vakmensen. Als je nou bijvoorbeeld met een 
marketing-man gaat praten kan hij een leuk ver
haal houden over marketing, maar dat is niet ge
schikt voor een hoofdartikel.' 
K : 'Bedrijfseconomen houden zich met andere 
problemen bezig. Ze schrijven ook wei eens arti-

, ... dar is blu/. Bomhoff is blu! ... ' 

kels, over de achteruitgang van de zelffinancie
ring bijvoorbeeld. Wat ons op het ogenblik erg 
interesseert, wat in discussie staat, dat is de con
junctuur. Daar hebben bedrijfseconomen niet zo 
bar veel over te zeggen. Die kunnen aileen maar 
mee z uchten.' (Vooraf geschuif op z'n stoel was 
vaak het teken dat er een rake opmerking zat aan 
te komen) 

Een insinuerende vraag 
Wat volgens Klant dus in discussie staat is de con
junctuur. Deze verkeert vandaag de dag in een 
diep dal. De vraag rijst in hoeverre de berichtge
ving in de kranten van invloed is in deze situatie. 
A: 'Maken kranten een economische crisis?' 
(Deze vraag levert scherpe reacties op. 'Onzin' 
(Nypels), 'Een insinuerende vraag' (Klant).) 
N: 'Ik dacht dat jullie bij de formulering een fout 
hadden gemaakt. Ik was eerst van mening dat het 
had moeten zijn: maken de kranten een economi
sche crisis door!' 
(Waarna men in lachen uitbarst.) 
K :" Een crisis is altijd uitermate gunstig voor eco
nomen. Een krant heeft dan ook meer economen 
nodig.' 
C: 'Je kunt best verhalen gaan schrijven die de 
bestaande ongerustheid nog vergroten. Ik vind 
het een overweging waard hiermee voorzichtig te 
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SchTljven over economie; '~gesprekstof genoeg 

zijn. Maar ik denk dat de krant eerder gewoon een 
verslag geeft van wat er aan de hand is, dan dat er 
sprake is van een te groot pessismisme.' 
A: 'Dit alles hangt natuurlijk samen met een aan
tal ongrijpbare elementen, Het psychologische 
gedrag van ondernemers en mensen in het alge
meen.' 
K: 'Psychologie speelt inderdaad een grote rol. 
Mensen steken elkaar aan. Dat gebeurt niet aileen 
in de krant, maar ook in de kroeg en op vergade
ringen.' 

De ethische kant 
Vit de discussie blijkt dat de invloed van de kran
ten niet overschat moet worden, Aansluitend 
hierop komt naar voren dat de journalist zich 
toch bewust moet zijn van de verantwoordelijk- . 
heid die hij draagt, De meer ethische kant van het 
yak. 
N: 'Als wij bijvoorbeeld in een stuk schrijven dat 
het bij een bedrijf in Haarlem niet goed gaat 
hangt onmiddelijk iedereen aan de telefoon. Je 
ziet dan oollJchoe groot de invloed is van een krant. 
Hoewel de ondernemer dan vaak zegt dat wij dat 
niet mogen schrijven, vinden wij van weI. Hoe
wei, met name in een zo kleine gemeenschap als 
Haarlem dat vergaande gevolgen kan hebben, 
C: 'J e kunt dit ondervangen door die ondernemer 
te vragen of men nog van hem opaan kan.' 
N: 'Ik vind het voordeel van de situatie waariI;l wij 
zitten dat we elkaar niet opjutten in een concur
rentiestrijd. Maar als het feiten zijn dan moeten ze 
worden afgedrukt. Dan moet je daar geen concessies 
aan doen, want voor je het weet doe je ook andere con·: 
cessies. ' 
K: 'Ik ontken niet dat journalisten een geweten 
behoren te hebben. Ook kan ik me best voorstel
len dat een journalist in een bepaald geval denkt 
dat het best gevaarlijk is als hij iets loslaat. Wel
licht dat hij dan bij wijze van spreken met zichzelf 
bepaalde compromissen aangaat om dit gevaar te 
beperken. Ook de afWeging wat het maatschappe
lijk nut van de informatie is, is hierbij van belang. 
Maar het is hoogst gevaarlijk dat, als er moeilijke 
kwesties zijn, dit zalleiden tot het onderdrukken 
van berichtgeving, Dan betaal je een veel te hoge 
prijs.' 
Een uitspraak waar Nypels het volledig mee eens 
is, 
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Wetenschapsjournalistiek 
Bijna aan het eind van de zitting wordt de vraag 
nog opgeworpen of wetenschapsjournalistiek 
(voor economie) nodig is. Een feit is dat op de we
tenschapspagina's van de kranten niet over eco
nomie wordt geschreven. Vol gens Klant komt dit 
omdat economie niet die ontwikkelingen kent zo
als bijvoorbeeld de natuurwetenschap. Wei is 
men het er over eens dat schrijven over een mo
del, bijvoorbeeld het nieuwe model van het CPB, 
een puur wetenschappelijke bezigheid is, Behal
ve aandacht voor modellen en modellenbouwers 
stelt Klant nog iets anders voor: 
K: 'Een serie artikelen of een rubriek. En dat 
noem je dan 'Economie voor Jan Terlouw'. Daarin 
zet je uiteen wat er allemaal is veranderd in de 
economische wetenschap seden hij dat als keuze
yak heeft gedaan.' 

Naast deze cursus-in-delen moet volgens Klant 
ook meer papier worden verbruikt om duidelijk 
te maken wat econometrie is. 

K 'Een groot probleem bij de econometrie is dat 
cijfers vaak geen feiten zijn en verder dat veron
derstelde relaties tussen verschillende groothe
den niet zo sterk kunnen worden aangetoond zo
als in bijvoorbeeld de natuurkunde.' 
C'Moet je daaruit niet concluderen dat econome
trie een onnut yak is?' 
K : 'Nee, dat vind ik van niet. Maar het is niet zo 
nuttig als sommige mensen denken. Het is een 
van de gebrekkige hulpfuiddelen die je als eco
noom hebt.' 

Meningen en tips van drie kenners 
Terug naar het eigenlijke thema van deze discus
sie; schrijven over economie. Wat is het belang 
van schrijven met name voor student en, wetende 
dat velen hier op de faculteit juist de grootste 
moeite hebben om zich schriftelijk uit te druk
ken, Meningen en tips van drie kenners. 

N: 'Ik vind niet dat je het moet beperken tot stu
dent en. Jonge journalisten zijn ook vaak slordig. 
Ze zoeken niet meer naar de juiste zinsconstruc
ties enz. Ook wordt er heel slordig met de Neder
landse taal omgesprongen. Dit in tegenstelling 
tot de oudere genera tie journalisten. Maar ik zou 

wensen dat iedereen zou kunnen schrijven. Lo
gisch denken en schrijven. ' 
C: 'Ik weet niet hoe het op deze faculteit is, maar 
in Rotterdam wordt iiberhaupt niet goede 
spreektaal aangeleerd. Schrijven o.ver economie 
is daar, ik overdrijf, Y = ax + b. Ik denk dat het 
heel nuttig is, als je wilt leren schrijven over eco
nomie, om een blad als 'The Economist' heel re
gelmatig te lezen.' 
K: 'Ik geloof dat we hier praten over een alge
meen Nederlands probleem, dat waarschijnlijk 
iets te maken heeft met de middelbare opleiding. 
In het algemeen ook met het ontbreken van een 
echte taalcultuur in Nederland. Het valt me op 
dat als je bijvoorbeeld de straatinterviews op de 
Nederlandse televisie vergelijkt met de Duitse, je 
in het Duitse geval van willekeurige omstanders 
meestal een keurig verhaal krijgt. Die venellen 
meestal iets, Een Nederlander zegt meestal, '0, 0 

gezellig' en dan is het afgelopen, En dat is een ge
brek aan taalbeheersing en uitdrukkingsvermo
gen. Je slaat er soms van achterover als je het 
volslagen onvermogen ziet om zich in taal uit te 
drukken, Schrijven leer je namelij'k door te lezen en 
door zelj te sch Tljven. ' 

HvdH, JJ 

Foto's JJS 
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Is leren schrijven nodig? 
Waarom worden veel meer mensen geboeid door een roman dan door een willekeurig 
economisch boekwerk? Aan het onderwerp alleen kan het toch niet liggen, dat 
kasteelromans worden verslonden en het proefschrift van prof. drs. F. van der Zijpp 
(om maar wat te noemen) op een achterafplank ligt te verstoffen. Er speelt een andere 
faktor een belangrijke rol: het eerste is geschreven om lekker gelezen te worden, het 
tweede om een probleem op wetenschappelijke wijze te ontrafelen om het vervolgens 
uit de weg te (laten) ruimen. Dat wetenschappelijke element is in het algemeen niet 
bevordelijk voor ongebreidelde aandacht. Integendeel. En dat is jammer: vee 1 gaat 
immers veri oren voor de lezer als hij met grote ins panning een wetenschappelijk artikel 
ofboekwerk door moet worstelen (en het dan nog niet snapt ook)~ 

Toch wordt, ook op de economische faculteit, 
nog steeds het 'wetenschappelijk verantwoorden' 
van geschriften zeer benadrukt. Ik heb tijdens 
mijn studie nooit helemaal begrepen waarom dat 
wetenschappelijke element in de kandidaatspa
per zo werd toegejuicht. Behalve dat het mij wat 
hooggegrepen lijkt om van een kandidaatsstu

. dent een wetenschappelijk verantwoord werk 
met hoogstandjes in het vakjargon te verwachten, 
ben ik van mening dat het beter zou zijn aandacht 
te besteden aan opbouw, betoogtrand, overtui-

. gingskracht en leesbaarheid dan zich blind te sta
ren op het falsifieerbaar zij n van iedere op schrift 
gestelde punt en komma. 

Waarom zijn nu die leesbaarheid, overtuigings
kracht en dergelijke belangrijker dan het weten
schappelijke? Ik zal U vier, tamelijk willekeurig 
gekozen, redenen daarvoor geven. 

Geheugen 
Wat ondergetekende, wegens hinderlijk gebrek 
aan een adekwaat geheugen, altijd als zeer prettig 
heeft ervaren is dat het geschrevene een geheu
gensteuntje is voor later. 
Het noteren van gedachten heeft echter ook tot 
gevolg dat deze gedachten wat beter geordend 
worden. Het is met schrijven net als met praten 
met anderen: tekst die op papier staat maakt kri
tisch ten opzichte van het geschrevene. Dit mist 
uiteraard de uitwerking op de kwaliteit niet. 
Hierbij komt nog, dat velen de ervaring hebben 
dat iets wat eenmaal met aandacht is opgeschre
yen vee I langer blijft ' hangen'; een fotografisch 
geheugen speelt hierbij wellicht een rol. 

Overtuigen 
Er gaat een zekere mate van overtuigingskracht 
uit een goed geschreven stuk. Schrij ven is, gelijk 
mondeling betogen, een middel tot het overtui
gen van anderen van de juistheid van de eigen vi
sie (of de onjuistheid van andermans mening). 
Het ligt voor de hand dat helder en inzichtelijk 
schrijven dit in hoge mate kan bevorderen. 

Techniek 
Met het vorige punt hangt samen, dat schrijven 
een manier is om invloed uit te oefenen. Net zoals 
een vlotte babbel en een vergadertechniek is het 
op duidelijke manier gedachten op papier kun
nen zetten een middel tot be'invloeding verande
reno Een helder en leesbaar geformuleerde vis}e 
doet het dan beter dan een wat klungelig of droog 
opgezet verhaal. Denk in dit verband maar aan de 
invloed van personen als Heertje, Flip de Kam op 

mensen die weinig van economie weten. Op hun 
' populaire' manier bereiken zij erg veel mensen 
(en zi j vergeten daarbij uiteraard hun eigen mate
riele belangen). 

Kwaliteit 
De bovenstaande redenen zijn van belang. Reden 
vier is in mijn opinie echter veruit de belang
rijkS'te . Net zoals een mens zich van anderen on
derscheidt door middel van spraakgebruik het
geen hij ofzij zegt, uiterlijk, kleding en dergelijke 
is schri jven ook een middel bij uitstek om kreati
viteit te tonen, eigen stijl te ontwikkelen, kortom 
een van de middelen voor profilering van de ei
gen persoon. Vermoedelijk komt bij velen de ge
dachte op:'kreativiteit? Ik kan helemaal niet 
schrijven' . Het is heel goed mogelijk dar dergelij
ke gedachten volkomen juist zijn. Maar er zijn er 
die dit al snel denken: het bekende witte vel wat je 
aan ligt te staren schrikt al gauw af. Ook voor 
schrij ven geldt 'oefening baart kunst ', hoe vaker 
je er eens voor gaat zitten om iets op een beetje fat
soenlijke wijze op papier te zetten, des te beter zal 
dat gaan. En dan blijkt dat papier helemaal niet 
meer die vijandelijke blik over zich te hebben. 
Door meer te schrijven leert men ook hoe het in
gewikkelde proces van opbouw, analyse, betoog 
en konklusie verloopt. 

Is de 'angst voor papier ' eenmaal verdwenen, dan 
'zal een eigen stijl zich kunnen ontwikkelen. Bui
ten dat is een goede oefening in de nederlandse 
taal nooit weg, zeker geldt dit voor a.s. beleidsme
dewerkers (om over wetenschappers maar te 
zwijgen). Van hen wordt verwacht dat zij gecom
pliseerde zaken vlotjes uiteenrafelen, analyseren 
en oplossen . Vaak is het zo, dat hierbij alleen het 
(gesigneerde) geschrift enige waarde heeft. Behal
ve dat he! zaak is een en ander snel op schrift te 
doen verschijnen, is het ook nodig helder te for
muleren en dit kan best op een eigen manier. 
Binnen het bestaande (bedrijfs- of overheids-) jar
gon is nog wei zoveel speelruimte dat een advies 
kan afwijken (en daardoor beleidsmatig mis
schien nog interessanter is ook). Het zou zelfs zo 
kunnen zijn, dat vakkennis minder belangrijk is 
dan wat gezond verswnd en behoorlijk gedachten 
op papier kunnen zetten. Wei of niet ekonoom 
zijn is daarbij niet zo belangrijk. Het maken van 
een pakkend begin, zorgen voor een heldere lijn 
in het leesbare betoog en een duidelijke konklusie 
is ook zonder een studie heel goed mogelijk (het 
tegenovergestelde is overigens ook niet geheel 
ondenkbaar: er zijn oud-Rostra-redactieleden die 

zlch nu op de ekonomische fakulteit erkend nul
publiceerder mogen noemen). 
Wat is nu het direkte, konkrete nut van het [eren 
schrijven voor studenten ekonomie? Geen ander 
nut dan voor willekeurig welke andere studie (of 
het zou moe ten zijn het een beetje aardig kunnen 
opsommen van de overvloed van veronderstellin
gen waar ekonomen altijd mee schijnen te moeten 
beginnen voor ze echt van wal kunnen steken) . 
Het meest voor de hand liggende voordeel van 
schrijven uit zich natuurlijk tijdens het studeren 
voor tentamens. Niet alleen het maken van goede 
uittreksels speelt een rol, ook het feit dat datgene 
wat is opgeschreven beter blijft hangen en dus be
ter op tentamens te reproduceren is, is van be
lang. Datzelfde geldt voor het schrijven van pa
pers, skripties en wat dies meer zij: wie vlot 
schrijft kan ook meer aandacht aan andere aspek
ten besteden. Hoewel geleerden het er niet over ' 
eens zijn (maar ik wei) kan gesteld worden dat 
goed schrijven hand in hand gaat met goed lezen. 
En ook dat is een pre bij het doorworstelen van 
duizenden pagina's wetenschappelijke litera
tuur. 

Noor de Bruin 
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JONGE 8EDRIJFSECONOMEN---
VAN THEORIE NAAR 
ACCOUNTANTSPRAKTIJK 

De accountancy vindt zijn basis in de bedrijFs
economie. 

Vandaar dat Klynveld KraayenhoF ~ Co. jonge 
bedrijFseconomen die registeraccountant willen 
worden een interessante loopbaanmogelijkheid 
aanbiedt. Fen combinatie van werken en doel
gericht verder studeren om straks een Functie als 
accountant te bereiken. 

TOEKOMST 
Grote in ternationale ondernemingen hehoren 

tot onze cl i~nten, madr ook zet'r vee l kleint' t'n 
middt'igrote bedrijven en instellingen in 
Nederland. 

In onze op dienstverlening ingestelde flexibele 
organisatie krijgen jonge bedrijfseconomen de 
gelegenheid een brede ervaring op te doen. 
Werken op kwalitatieF hoog proFessioneel niveau 
met een grote mate van zelFstandigheid en 
aFwisseling in het werk. 

Oat moet ook we i want wij vinden dat zij 
allround registeraccountant moeten worden . 

Ons planningssystL'em en loopbaanplan zijn 
gericht op interne promotie naar Functies op 
hoog niveau. Ze voorzien in de inze t hij grote en 
kleine c1ienten waar gevarieerde controle- en 
adviesopdrachten worden uitgevoerd in kleint' 
teams. 

In combinatie met werkoverleg en vak
technische ondersteuning door het Directoraat 
Vaktechniek hi edt dit de re~ le mogt'iijkheid snel 
te onderkennt'n welke controle-aanpak de beste 
is. Ook t'en eventuele specialisatie in de [DP
auditing of het organisatieadvieswerk hoort 
daarbij . U itzending naar het huiten land behoort 
- zeker na het aFstuderen - tot de mogelijkheden. 

STUDEREN 
Voor de accountantsstud ie worden ruime 

Faciliteiten geboden_ 

Klynvelcl Kraayenhof ~ Co. is gt'l'l'stigcl in, 

Daarnaast hebhen wij t'en intern opleidings
programma dat voor t'conomt'n begint met een 
speciale introductiecursus van vier maal een 
week. 

Het permanente educatit'programma zorgt 
ervoor dat l! ook na U w aFstuderen als 
accountant bij klint blijven. 

INLlCHrlNGEN 
Indien U zich tot ht't hoeit'nde accountants

beroep voelt aangetrokken zullen wij l) gaarne 
nader informeren. Een psychotechnisch 
onderzoek maakt dee! uit V<ln de selectie
procedure. 

[en gesprek kunt U teleFonisch of schriftelijk 
aanvragen bij het HooFd van de afde ling 
Personeelszaken, Prinses Irenestraat 59, 
1077 WV Amsterdam. Tt'leFoon 020- 5461238. 

Voor meer informatie kunt l ' gebruik maken 
van Viditel/Job-data * 30346.U 

WERKEN IN DE 
ACCOUNTANCY 

i\ l n~dijkhedel1 gel1neg. 
KIYl1w ld Kr,'Jwnhof ~ C,). is ,','11 grnot 

N,,'derl;.lllds ,ILI...·ountantsk,lntOI..)f ml't 
24 k,lIltnr" 11 il1 i's:ed .. rl.tnd. Wi i make'n lke'l 
lIit v;m t'l'n f...,dt>rati .. + san"lt'll\\;l'rkings
Vt' rh.md vall ;J((olintantsk,mt\,)r\.'1l t)Vt,:' r dt' 
gvhd l' Iwr"IeL Klvnl'dd \;1"il1 Cnc'rclc'kr (Ktv!C) . 

I)t'ZI' ... ;\nle1\\\'~rking Int' t .... ·(, II t'g.l·s in z<:' <.:r 
\\.'\.'1 1..11hl t ·]) vl..'~tl..'rkt dt' interrlJtionak orit'l1t,lti l..' 1..'11 

sLIgvaarJiglll'id . 1 let hnofdbn tc)nr 1',\11 KtvlG is in 
1\ mstc'rd ,lm gl'I\·s ti gd . 

I k dil'nstl'erl~n il)).: I'an Klynw ld Kraal"enho f ~ Cn. 
l)lnl'at ni l,t ,llI t'c'n ci t' c·nnten'" viln de jaarrek,'ning 
rn,lar zl.'kl..'r I.lok advit'zt'n I.lp JlIlomariSt'ring!> . 
adminis tr.lti c+. organ i" ,tl)risch. hl'drijfSl'conomisch 
l'n fi sc"al ~l'hi e'd . 

V,\I1zdfsprekc'HlI hil'dt e'en lkrg" lijkl' organisatil' 
haar medc'''·c'rk t' rs c'c'n sola van mogdijkhedt'n. 

Ams terdam, Ahnert" Amersfonrt. Apl'ldon rn, Arnhem. Brt'lh Ikw ntt' r. Dlletinchem, Dordrecht. 
Drachten, Findhol't'n. 's-Gravenhagl'. Croningl'n , I L-"Iriem. IIe'c' rl l'n, f Ic'ng,' lo, 
's -Hertogt'nhosch, Ii norn, I.l'c' lIW,lrden. tv! iddelhurg. ~ ijml'ge n, RonerJam. l ltrecht. Zwo lle 



de kern van de ondernemmg doch het prod uk tie· 
apparaat (de activa) wordt dit. Het accent in de 
verslaggeving verschuift van de balans in de rich· 
ting van de resultatenrekening. Dit model word! 
in de literatuur aangeduid als het klassieke (geslo· 
ten) model van de onderneming. De winst van een 
onderneming is in dit model niet meer de toene
ming van het eigen vermogen doch het exploita
tievoordeel dat ontstaat door gebruikmaking van 
het produktie·apparaat, VOQrzover dat kan wor
den afgestaan aan de eigenaars (de aandeelhou
ders) zonder dat de continuiteit van de onderne
ming in gevaar wordt gebracht. 
Met de erkenning dat een onderneming een sa
menwerkingsverband is van verschillende perso
nen verschuift het vraagstuk van de externe ver
slaggeving zich in de richting van allen die een 
gerechtvaardige informatiebehoefte hebben om
trent de gang van zaken en het wei en wee van de 
desbetreffende onderneming. Het aantal belang
hebbenden bij deze informatieverstrekking groeit. 
Dit model staat in de literatuur bekend als het 
coalitie-model of ook wei als he! open-model ('en
terprice theory '). In het licht van dit laatste model 
is het verschijnsel sociale verslaggeving mede te 
verklaren. 

Aanleiding tot onderzoek inzake sociale 
verslaggeving 
In het kader van een onderzoek naar planning- en 
besluitvormingsprocedures bij Hoogovens-IJ
muiden - als onderdeel van een samenwerking 
met de universiteit van Zagreb - werden wij in de 
vakgroep Bedrijfseconomie geconfronteerd met 
het sociaal jaarverslag - Jaaroverzicht Personeel 
'en Organisatie genaamd - van deze onderneming. 

Bestudering van deze jaarlijkse verslagen leverde 
destijds interessante achtergrondinformatie op 
voor dit onderzoek op. De aanleiding om afzon
derlijk onderzoek te verrichten naar het ver· 
schijnsel socia Ie verslaggeving is evenwel een ge
heel andere geweest. 

Accounting 
Reeds geruime tijd - sinds 1916 - bestaat in de 
U.S.A. de American Accounting Association 
(A.A.A.). Dit is een vereniging van universiteits
docenten op het vakgebied van de 'accounting'. 
Dit is het uitgebreide terrein van de financiele ad
ministratie en omvat ondermeer de vakken boek
houden, interne en externe verslaggeving, kos
ten- en winstbepalingsvraagstukken, administra
tieve organisatie. Anno 1975 bestond in Europa 
geen gelijksoortige vereniging. Kennelijk was dat 
een doorn in het oog van de Engelse hoogleraar 
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A.G . Hopwood (destijds 'docent bij het Oxford 
Centre for Management Studies, thans verbon
den aan de London Graduate School of Business). 
Teneinde een derg~lijke vereniging in Europa 
van de grond te krijgen organiseerde Hopwood in 
november 1976 een seminar over 'Accounting in 
Europe'. Dit seminar yond plaats in Brussel bij 
het 'European Institute of Advanced Studies in 
Management'. Ten behoeve van dit seminar 
werd aan universitaire docenten in de verschil
lende Europese landen gevraagd een paper te pre
senteren waarin de stand van zaken met betrek
king tot de externe verslaggeving door organisa
ties in het desbetreffende land. In die papers dien
de zowel aandacht te worden besteed aan de fi
nanciele verslaggeving als aan de niet-financiele 
verslaggeving. Het laatste aspect behoorde te 
worden beschreven tegen de achtergrond van een 
maatschappelijk, sociaal en politiek veranderen
de omgeving. 

Nederland 
Aan collega Van Hoorn en mij werd gevraagd 
voor Nederland de laatstgenoemde ontwikkeling 
in beeld te brengen. Het financiele verslagge
vingsgedeelte werd verzorgd door de hoogleraren 
L. Traas en J . Klaassen, beiden verbonden aan de 
Vrije Universiteit. 
Een eerste opzet van Van Hoorn en mij resulteer
de in een in te vullen overzicht van allerlei wette
lijke bepalingen op grond waarvan informatie 
verstrekking door organisaties verplicht was o.a. 
in het kader van de Veiligheidswet, de Hinder
wet, de Sociale verzekeringswetten, etc. Daarbij 
zou tevens dienen te worden onderzocht aan wie 
die informatie zou moeten worden verstrekt. De-

ze opzet bleek een zeer tljdrovende en schier on
mogelijke zaak te zijn, waarbij tevens het pro
bleem ontstond hoe hie rover te rapporteren aan 
een internationaal gezelschap. Een zeer groot 
aantal wetten moest worden bestudeerd. 

Een tweede opzet leek meer te beloven. Ais in
gang werd gekozen de informatieverstrekking die 
ondernemingen op vrijwillige basis om niet pri
mair commerciele redenen verstrekken aan diver
se te onderscheiden belangengroeperingen (part i
cipanten) zoals aandeelhouders, vreemd vermo
gen-verschaffers, werknemers, e.d. inzake niet
financiele aspecten. 
Al gauw bleek dat deze opzet ook zeer ambitieus 
van aard was. We werden namelijk geconfron
teerd met een zeer uitgebreide hoeveelheid infor
matie welke op verschillende wijzen werd ge-

distribueerd over belangengroeperingen. Dit va
rieerde van persberichten, krantenadvertenties, 
milieuverslagen, sociale verslagen tot rapport en 
inzake bedrijfsinkrimpingen en -sluitingen. Ma
teri:1al dat ons door diverse ondernemingen op 
ons verzoek werd toegezonden. 

Een nadere afbakenlng van het onderwerp diende 
opnieuw pAlats te vinden. Gekozen werd voor de 
sbciale verslaggeving. Inmiddels was oris-name
lijk uit onderzoek van het verkregen materiaal ge
bleken dat over het verslagjaar 1975 zo'n 100 on
dernemingen een sociaal jaar verslag uitbrachten. 

Dit verslag was primair bedoeld als informatie
verstrekking ten behoeve van het personeel van 
de desbetreffende onderneming. Tevens was uit 
het literatuur onderzoek en uit contacten met bui
tenlandse collega's gebleken dat het sociaal jaar
verslag in Nederland een verschijnsel was, uniek 
in Europa, althans in de mate waarin verslag aan 
het personeel werd gedaan over zaken het sociaal 
beleid van de onderneming betreffende. Voor zo
ver wij konden nagaan dateert het eerste sociaal 
jaarverslag uit 1961. In dat jaar publiceerde de 
Koninklijke Nederlandsche Gist- en Spiritusfa
briek N .V. te Delft (thans Gist-Brocades) in een 
band sociale informatie over de verslagjaren 
1959,1960 en 1961. 

Research-memorandum 
Met de hulp van onze toenmalige kandidaats
assistent Ter Abrahams werd getracht meer ken
nis te verzamelen en inzicht te verkrijgen in dit 
recente verschijnsel. Literatuuronderzoek en on
derzoek naar de inhoud van 64 sociale jaarversla-

gen over 1975 resulteerde in een research
memorandum (nr. 7612) getiteld ' External social 
reporting in the Netherlands: some observations 
about the state of the art and current issues.' 
De hier in door ons beschreven Nederlandse situ
atie leverde veel belangstelling op bij Europese 
collega's. Vragen en discussiepunten naar aanlei
ding van de presentatie van de paper in Brussel 
gaven reden om de eerste versie aan te passen en 
bij te werken. 

Daar de hoeveelheid tijd en werk die in de paper 
waren gestopt zo groot waren geweest en het on
derwerp socia Ie verslaggeving zeer in de be· 
langstelling stond, werd door van Hoorn en mij 
nader literatuuronderzoek verricht met als doel 
een artikel te schrijven dat een zo volledig moge
lijk beeld van de ontwikkelingen inzake de sociale 
verslaggeving in Nederland zou geven. Daar-



naast wilden wij een bijdrage aan de discussie le
veren in de vorm van door ons ontwikkelde 
ideeen dienaangaande. 

Mens en Onderneming 
Het voorjaar van 1977 werd gebruikt voor dit 
literatuuronderzoek en het schrijven van het arti
kel. Dit verscheen onder de titel 'Sociale Verslag
geving op een tweesprong?' als themanummer 
(mei/juni 1977) van het tijdschrift 'Mens en On-

derneming' . 
Naar aanleiding van dit artikel werd door de re
dactie van dit tijdschrift naaSl een algemene 
oproep te reageren op het artikel, enkele functio
narissen uit de praktijk hiertoe persoonlijk uitge
nodigd. 
De reacties van twee praktijkmensen, een reactie 
van een collega aan de V.U. tezamen met ons ant
woord plus een analyse van de recentste ontwik
kelingen werden in het sept/okt 1978 nummer 

van hetzelfde tijdschrift gepubliceerd. Belang
stelling en actualiteit van het thema deed Kluwer 
ultimo 1978 besluiten onze artikelen in een geac
tualiseerde vorm als monografie uit te geven. In
middels had een viertal doctoraalstudenten onder 
mijn begeleiding en gebruikmakend van onze on
derzoeksopzet een inhoudelijke analyse van 57 
sociale jaarverslagen m. b. t. het verslagjaar 1977 
verricht. Hierdoor konden de empirische onder
zoeksresultaten inzake het verslagjaar 1975 wor
den geactualiseerd en kon een ontwikkeling in de 
tijd worden beschreven. Deze resultaten naast 
een analyse van de maatschappelijke ontwikke
ling m.b.t. het onderwerp tezamen met de beide 
eerder gepubliceerde artikelen verschenen ulti
mo 1979 als boek getiteld 'Sociale Verslaggeving 
op een tweesprong?' (182 pagL....na's). Deze gang 
van zaken van papers/research memorandum, via 
artikelen, reacties op artikelen tot boek is een van 
de oorspronkelijke doeleinden van de door de fa
culteit in 1976 gestarte reeks Research Memoran
da. 

Met dit artikel ter gelegenheid van het lOOste 
nummer van Rostra heb ik getracht een korte 
schets te geven van een actuele ontwikkeling op 
het terrein van de Bedrijfseconomie dat heeft ge
leid tot een onderzoeksthema van onze vakgroep: 
Verslaggeving in een maatschappelijk, sociaal en 
politiek veranderende omgeving. Het is een on
derwerp dat actueel is, maatschappelijk relevant 
en nog steeds in ontwikkeling. 

Drs. H.C. Dekker 
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Weg met het inflatie-denken 
Al enige tijd is de Vereniging Vermogensbeheer Nederland bezig met een publici
teitskampagne. In de selecte kring van's neerlands economisch intellekt laat zij een 
voorpublikatie cirkuleren van het toekomstige boek 'Op weg naar volledige werk
gelegenheid via de administratieve revolut*,-v-an H. H. Bor. De vereniging meent 
'dat het boek een uniek perspektiefbiedt om te ontsnappen aan de dodelijke zelfver
nietigingsspiraal die onze economie op dit moment beheerst. Dit boek maakt duide
lijk dat we zonder enige twijfel met economise he zelfmoord bezig zijn!' Rostra wist 
de hand te leggen op een exemplaar van dit standaardwerk. 

MarshaU hulp 
De Vereniging Vermogensbeheer Nederland stelt 
zich tot doel om I) de vermogenspositie van het be
drijfsleven te versterken en 2) de koopkracht van 
konsument en bedrijfsleven te vergroten. Dit wil 
de vereniging doen door het scheppen van additio
neel cirkulatie kapitaal in de vorm van 'Kapitaal 
Guldens'. Het daardoor te realiseren effekt op de 
huidige ekonomie zal volgens de vereniging groter 
zijn dan het effekt van de MarshaIl hulp destijds. 
Hoe we ons dat moeten indenken valt te Jelen in 
het boekwerkje van de voorzitter van de vereni
ging: de heet Bor. Deze meneer is een omstreden 
figuur. Sommigen menen zelfs dat hij krankzinnig 
is. Zeker is dat hij aile beleidsbepalende instituties 
met brieven en notities bestookt waarop hij konse
kwent slechts laatdunkende reakties ontvangt. Ze
ker is tevens dat de heer Bor een reeks faiIliete fi
nancieringsmaatschappijen als verleden kent. 

Hoe we naar de krisis werden geleid 
Volgens Bor worden Nederland en de westerse 
wereld helemaal niet geplaagd door een hardnek
kige inflatiegolf. In plaats daarvan moet de oor
zaak worden gezocht in een jarenlange, deels on
bewuste, uithoIling van het werkkapitaal (door 
Bor op z'n Rotterdams werkvermogen genoemd) 
van het bedrijfsleven en daarmee haar liquiditeit. 
Dit proces zou de volgende elf oorzaken hebben. 
I) De omschakeling van week loon naar maandloon. 
Volgens Bor is voor de uitbetaling van maand
loon meer werkkapitaal vereist dan voor het uit
betalen van weekloon. Dit bedrag zouden de be
drijven uit hun reserves kunnen halen, ze zouden 
het kunnen lenen of ze zouden moe ten inkrim
pen. Daarenboven signaleert Bor dat door de au
tomatisering van de loonbetalingen het be
drijfsleven gedurende 31/3 week werd gekonfron
teerd met een omzetdaling van 80% (uitgesmeerd 
. over acht jaar). Dit omdat de werknemer bij de 
omschakeling 3113 week geen loon te bes teden zou 
hebben gehad. 
2) De toename van de staatsuitgaven. 
Bor stelt dat de vergrote staalsuitgaven, ongeacht 
hun wijze van financiering, leiden tot een 'reele 
vertraging van de omloopsnelheid, aIleen al door 

. het omwegeffekt'. Het omwegeffekt houdt in dat 
er meer schakels zitten in de transactieketen tus
sen konsument en bedrijfsleven. Hieruit zou vol
gen dat vergroting van de primaire liquiditeiten
voorraad. 
3) De toename van het aantal huishoudingen. 
Omdat de toename van het aantal huishoudingen 
in het 'sociale circuit' de omloopsnelheid van het 
geld negatief be'invloedt, zou ook in dit geval de 
primaire geldhoeveelheid moeten worden ver
groot. 
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4) De invoering van BTW. 
Door de invoering van BTW zijn aIle prijzen 
gestegen. De bedrijven hebben daardoor meer 

. werkkapitaal nodig. Wanneer de hoeveelheid pri
maire liquiditeiten niet wordt vergroot dan wordt 
de reele liquiditeitspositie van de bedrijven aan
getast. 
5) De uitbreiding van het girale bankverkeer. 
Volgens Bor moet een bedrijfwanneer hij aan het 
bankverkeer gaat deelnemen een grotere voor
raad werkkapitaal aanhouden dan daarvoor, in 
verband met de tijd die in de administratieve ver
werking bij de bank gaat zitten. 
6) De overschnj'ding van de betalingstermijn. 
Doordat er algemeen een tekort aan cirkulatieka
pitaal is, probeert men de eigen liquiditeitspro
blemen afte wentelen door de betalingstermijn te 
overschrijden. Dit vergt bij het bedrijfsleven een 
grotere hoeveelheid werkkapitaal. lets dergelijks 
geldt voor 7) de invoering van de voorschotreke
ning. 
8) Het zwartgeldcirkuit. 
Volgens Bor wordt door een tekort aan liquiditeit 
het zwartgeldcircuit vergroot. Hiertegen dient de 
liquiditeitenvoorraad te worden vergroot omdat 
het cirkulatiekapitaal kleiner is dan dat men meet 
en tevens om te voorkomen dat het zwartgeldcir
cuit de economie uitholt. 
9) Het achterbbj'ven van de geldschepping blj' de 
pnj's- en volumeSllj'ging. 
Bor heeft een hoop cijfers van het CBS (welke 
zegt hij niet) in de komputer gestopt, wat bereke
ningen uitgevoerd (welke zeg hij niet) en presen
teer! vervolgens een tabel waaruit bovenstaande 
konklusie valt af te leiden. 
10) De direkte en indirekte revaluatie van de gulden. 
Door de hardnekkige strijd tegen de inflatie raak
Ie de gulden gerevalueerd waardoor de konkur
renliepositie van het bedrijfsleven verslechterde. 
11) De przj'skompensatie. 
Volgens Bor komI de prijkompensatie geheel ten 
taste van het werkkapitaal en wordt deze aan
tasting niel gekorrigeerd door een vergroting van 
de vooraad prima ire liquiditeiten. 

'A world wide crisis modelled by the dutch' 
Nadat we deze geniale verklaring van onze pro
blemen hebben gelezen, rijst natuurlijk de vraag 
hoe we hel zover hebben kunnen laten komen. 
Hoe konden wij zo slom zijn te geloven dat Ne
derland en de westerse wereld leden aan inflatie? 
Het antwoord is simpel: wij hebben ons laten 
(mis)leiden door dr. Jelle Zijlstra. 

Jelle Zijlstra en niemand anders is het geweest die 
dacht dat er inflatie was en toen een grootsscheep
se anti-inflatie politiek ging voeren. 

Zijlstra: honest-brooker of grote boosdoener 

Het was Jelle Zijlstra als minister van Financien 
die de 'juiste koers om de economie gezond te ma
ken' ging varen. Het was J eIle Zijlstra die deze 
koers als president van de Nederlandsche Bank 
N.V. doorzette. Het was JelIe Zijlstra die dr. Hol
trop tevens opvolgde als president bij de Bank 
voor Internationale Betalingen en binnen deze 
BIB gesprekken voerde met bankpresidenten van 
alIerlei nationaliteiten. Het was JelIe Zijlstra die 
als honest brooker de wereld op geheime missie 
rondtrok om problemen over de wisselkoersen op 
te lossen. Het was tevens J eIle Zijlstra die in 1961 
persoonlijk door president Kennedy werd ge
vraagd naar de denktrend bij de Nederlandsche 
Bank. Het was dr. JeIle Zijlstra en het door hem 
ge'inspireerde, in het buitenland zeer gewaardeer
de (volgens Bor), Nederlands top-bank-manage
ment dat de infiatie-illusie over de we reid droeg. 

, Er is geen inflatie! 
Volgens Bor is er helemaal geen sprake van infla
tie. Hij hanteert de definitie van inflatie zoals die 
door prof. dr. F. Hartog in de Winkler Prins en
cyklopedie is verwoord; inflatie is meer geldschep
ping dan nodig is ter voorziening in de geldbehoefte. 
Om te bewijzen dat er geen sprake is van inflatie 
in deze betekenis tovert Bor enige cijferreeksen te 
voorschijn. Bor berekent een prima ire liquiditei
tenvoorraad (PL) uit een gekorrigeerd Totaal Na
tionaal Produkt van het bedrijfsleven. Deze kor
rektie houdt in dat het TNP (=?) niet gedeeld 
wordt door de absolute omloopsnelheid - waaruit 
dan de PL zou resulteren - maar door een op 
duistere wijze door Bor berekende administratie
ve omloopsnelheid. Dit zet hij vervolgens aftegen 
de staatsuitgaven (SU) en het nationaal inkomen . 
(NI). 



Dageraad 

De fakulteitsraad van 4 oktober 1982 
(de 128 ste) 

Het nieuwe doktoraal examenprogramma (twee
fasenstruktuur) is, meer dan een maand te laat, 
vastgesteld door de raad . Naast een weerspiege
ling van de rapporten van de programma com
miss ie, is in de examenregeling een noviteit dat 
iedereen het recht heeft om tot minstens een jaar 
na datum nog tentamen afte leggen over de hem 
of haar toen onderwezen kollegestof. 
Andere onderwijspunten in deze raad aan de orde 
waren de goedkeuring van een tweetal nieuwe 
vakken te verzorgen door prof. Maas, te weten 
Simultatietechnieken en methoden voor ekono
men en Informatica-II. 

Studieadviseur 
Bert van Gelder heeft te kennen gegeven per I ja
nuari 1983 deeltijds ontslag te nemen. H ij wil 
voor 0,6 van de werktijd gaan werken. Tijdens de 
bespreking over het formatieplan 1986 is in de 
raad al aan de orde geweest of de formatieruimte 
voor de studieadviseur niet uitgebreid moest 
worden tal: 1,4 formatieplaats. De argumenten 
daarvoor waren dat de taak van de studieadviseur 
wettelijk uitgebreid wordt (verplichte advisering 
van alle studenten aan het eind van het jaar ofzij 
wei ofniet met hun studie door moeten gaan), en 
daarnaast een te verwachten toeneming v~n de ta
ken van de studieadviseur vanwege de invoering 
van de twee-fasenstruktuur. In het nieuwe stud ie
programma komen studenten immers in aanra
king met een grotere keuzevrijheid, wat waar
schijnlijk zalleiden tot een grotere behoefte aan 
voorlichting . Ook wordt de druk op studenten 
groter door de beperkte inschrijvingsduur en de 
te verwachten concurrentiestrijd voor de tweede 
fase. Beide zaken kunnen leiden tot een grotere 
vraag naar individuele gesprekken en adviezen. 
De docenten in de raad zijn unaniem van mening 
dat al die taken wei overgenomen kunnen worden 
door de docenten zelf. De studenten (zowel Ak
tieGroep als OBAS) zien hier grote bezwaren in. 

Er ontstaat zo een vermenging van funkties. De
geen die moet adviseren over de studiekeuze, de 
studiedruk, de docenten en de problemen daar
mee etc, zijn zelf een docent en dus absoluut niet 
onafhankelijk. 
De uitkomst van de stemming was in het voordeel 
van de docenten, dus geen uitbreiding van de stu
dieadviseurformatie. 
In de laatste raad stond het probleem dus weer op 
de agenda, en nu vanwege het korter willen wer
ken van Bert van Gelder. Een bestuurscommissie 
kwam daar met het voorstel om de forma tie nu 
vast te stellen op 1,2 en eventuee1 op 1,1 format ie
plaats. Zij voerden daarbij aan dat het gewenst is 
dat, ten eerste er kontinu een studieadviseur aan
wezig moet zijn, en dat de twee studieadviseurs, 
be ide met een deeltijdbaan, in hun werktijd over
leg moeten kunnen plegen. 

De uitkomst van het debat was diep droevig: 7 do
centen tegen, 6 studenten + de tas-vertegenwoor
digsters voor uitbreiding van de formatie. De 
stemmen staakten. Dat betekent dat er de volgen
de raad overgestemd moet worden. Ais er niet iets 

gebeurt zal de stemmenverhouding niet veel ver
anderen. 

Beneden-norm auteurs 
Op aandrang van de commissie voor de weten
schapsbeoefening en op voorstel van het bestuur 
is de raad akkoord gegaan met het versturen van 
brieven aan wetenschappelijk medewerkers die 
de afgelopen jaren beneden de norm zijn geble
ven wat betreft hun onderzoekoutput. Ais over 4 
jaar niet een gemiddelde van 0,7 publikatie per 
jaar is behaald zal het bestuur bij het college van 
bestuur een voordracht tot ontslag indienen. 
Geen leuke zaak voor docenten, zeker als hun 
bestuurs- en beheerstaken nog uitgebreid moeten 
worden tot het adviseren van studenten met indi
viduele problem en, waar zij in het geheel niet toe 
opgeleid zijn, noch enige ervaring mee hebben. 
Alhoewel sommige personen en instanties op de 
fakulteit deze maatregelen al veel eerder geno
men hadden willen zien, is de maatregel pas vast
gesteld kunnen worden onder de druk van de be
zuinigingen en de voorwaardelijke financiering 
van het onderzoek. 

De kandidaatsassistenten formatie 
Op verzoek van het college van bestuur, naar aan
leiding van het atkeuren van ons format ieplan 
voor 1986 (een bezuinigingsplan) heeft het 
bestuur de vakgroepen gevraagd nader invulling 
te geven aan de taken van de kandidaatsassisten
ten en dit ook te kwantificeren. In tegenstelling 
tOt het formatieplan 1986, waar de fakulteit niet 
verder kwam dan 3,7 formatieplaats kandidaats
assistenten, kwamen de vakgroepen nu met een 
claim van maar liefs t 12 kandidaatsassistenforma
tieplaatsen. 
In de raad bleek echter dat de vakgroepen zich 
niet goed gerealiseerd hadden dat dit betekent dat 
bij het uitbli jven van natuurlijk verloop er weten
schappelijk medewerkers ontslagen zullen moet 
worden. De wetenschappelijk medewerkers in de 
raad vonden dat voldoende argument, om tegen 
een door hen zelf gewenste opbouw van de perso
neelsformatie te zijn en de vakgroepen alsnog te 
vragen, om nog eens te kijken naar de taken van 
de kandidaatsassistenten. Misschien komt er nu 
wei precies 3,7 formatieplaats uit. 

In tijden van bezuinigingen kunnen ook weI eens 
leuke dingen gebeuren. Zo heeft de Nederlandse 
Vereniging voor het Bank- en Effektenwezen ge
heel belangeloos een bijzondere leerstoel 'De ver
mogensmarkt en het aktief en passiefbedrijfvan 
de financiele instellingen aangeboden. In eerste 
instantie bestond hier in de raad nog al wat be
zwaar tegen. Die bezwaren zijn echter opgelost 
nu de vereniging uit heeft gesproken dat de bij
zonder hoogleraar zich, voor wat betreft zijn of 
haar onderwijs- en onderzoekprogramma, zal on
derwerpen aan de strukturen van de WUB. 

Dick van Nes 

vervolg pag.22 

1955 1980 
PL 100 684 
SU 100 1527 
TNP 100 1038 
NI 100 878 

En jawel hoor, omdat 684 (geldaanbod) kleiner is 
dan de andere getallen (geldvraag) zou er abso
luut geen sprake kunnen zijn van Hartog's infla
tie! 

Zin of waanzin? 
Bij de beoordeling van de brochure va It allereerst 
de grote vaagheid op. Men wordt gekonfronteerd 
met 200 biz. kontinue tekst, af en toe onder
steund door een leerzaam plaatje, waarin tabellen 
verschijnen zonder bronvermelding, waarin 
grootheden worden gehanteerd zonder definitie 
en waarin de premissen van Bor's redenering 
worden gepresenteerd als onomstotelijk feit. 
De uiterst pedante stijl, met af en toe Galbraithi
aanse uitstapjes naar des schrijvers kontakten en 
belevenissen, werkt afstotend maar is van minder 
belang. 
Bor gebruikt bij zijn analyse de 'niet gewaardeer
de regel', d .w.z. de verkeersvergelijking van Fis
her. Voor de M gebruikt Bor de primaire liquidi
teiten hetgeen in een begeleidend schri jven 
wordt gedefinieerd als giraal geld en bankbiljet
ten. VQor de omloopsnelheid gebruikt Bor de ad
minstratieve omloopsnelheid, waarvan ik in de 
tekst noch een definitie noch een berekeningswij
ze ben tegengekomen. Opvallend bij Bor's elf 
oorzaken is dat hij snel naar M toe redenetrt en de 
andere drie symbolen - of eigenlijk twee omdat er 
een reeds veranderde - lichtelijk verwaarloost. 
Misschien moeten we inderdaad bij de oorzaken 
van de krisis tevens een rijtje Bor-effekten opsom
men, de stelligheid waarmee Bor ze presenteert 
vind ik onterecht en de wijze waarop Bor zijn re
denering onderbouwt komt mij verdacht over. 

MM 

In de derde of vierde week van november zal de heer Bor· ofie· 
mand anders van de Vereniging Vermogensbeheer Nederland · 
op dele fakulteit een lezing over di! onderwerp houden. Nade· 
r. informatie zal via de SEF vers trek! worden. 
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